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Landsorganisasjonens representantskap
trå d te  sam m en til m øte onsdag 20. m ai kl. 11 i det nye Folkets Hus, 
B ergen.

Å pning .
K onrad Nordahl, Landsorganisasjonens form ann; P å  S ek re ta ria te ts  

vegne vil jeg  få lov til å ønske rep re sen tan te r og innbud te  h je rte lig  
velkom m en til L andsorganisasjonens rep resen tan tskapsm øte  i B e r
gen. En spesiell h ilsen  re tte r  jeg  til o rd fø rer T jønneland  for a t han  
h a r v æ rt så vennlig  å kom m e h it til åpningen av  m øtet. D et e r også 
en glede a t vi i dag h a r b lan t oss en av  v åre  gam le venner i Bergen, 
B ern h ard  B erntsen, som vi k jen n er fra  u ta llige  rep resen tan tsk ap s
m øter. H an h a r  n å  g å tt over i pensjonistenes rekker.

D ette e r det fø rste  rep resen tan tskapsm øte  som b lir  ho ld t u ten for 
Oslo siden stifte lsen  i 1899. S ek re ta ria te t fan t a t de t kunne ha  sin 
betydn ing  å veksle l i t t  m ed stedet fo r represen tan tskapsm øtene  
h e re tte r. D et v a r da n a tu rlig  å begynne m ed B ergen, V estlandets 
hovedstad og Norges nest stø rste  by. D essuten h a r de nå h er i byen 
få tt e t n y tt Folkets Hus, som vi hadde lyst til å se på. Vi h a r h a tt 
forbindelse m ed væ rgudene, og v æ re t i dag in n frir  de lø ftene vi 
fikk.

Den dagsorden vi h a r fo r i dag og i m orgen, er ikke b lan t de 
største. D ette  er e t o rd in æ rt rep resen tan tskapsm øte  —  m ed b e re t
ning, regnskaper og an d re  organisasjonssaker. D et skal v i kom m e 
tilbake  til senere.

Je g  h åp er dere  v il triv es  her. M ye avhenger av  de e rfaringene vi 
få r  f ra  d e tte  m øtet n å r  det senere b lir  spørsm ål om å legge m øtene 
til and re  steder enn Oslo.

Jeg  h a r  den glede å  gi o rd fø rer T jønneland  ordet.

O rdfører K n u t T jønneland:
«A rbeiderne h a r  henvend t sig til fe il A dresse. G jennem  Skole- 

væ senet, og m aaske alene ved det v il d e t væ re  m ulig  a t opnaa en



v arig  F o rbed ring  i A rbeidernes og de F attiges kaar. M en A rbeiderne 
v iser ikke i bestem te U dtryk , hv ilke  R eform er er nødvendige. De 
anholde i alm indelighed om en rad ik a l Reform . A lm indelig  S tem m e- 
re t. H vad skulde de m ed den? Indse de ikke, a t den  vil blive dem  
en T yv i deres næ ring , en S nare  lag t for dem  av  listige In trig an te r?  
D et e r ikke S tem m eret, A rbeiderne  m ang ler (de h a r  jo  ikke den 
fornødne Indsig t) det e r «Talsm ænd». P resten e  passer ikke, de skal 
væ re  L æ rere  og trøstere . G iv A rbeiderne  politiske R ettigheder, og 
de v ilde saa ganske optage hans ledige T im er, a t han  vilde glem m e 
de v ik tigere: Religionen og den sande O plysning. Den «sande O plys- 
ning» m aa gaa forud, da vil det andet følge av sig selv.»

D ette  sto i «B ergenske Blade» fo r vel 100 å r siden. Og det v ar sva
re t på  T hran iter-bevegelsens petisjon  om å gi arbeidsfo lket i Norge 
sam funnskår i s itt eget fedreland . D et er ikke m er enn 100 å r siden 
det skjedde. Og noen få sk r itt  h erfra , i sam m e gate, vil dere finne 
et hus som b æ re r A rbeiderforeningens navn. M en det v ar ik k e  
T h ran iter-bevegelsen  den v ar sk ap t av  — nei, de t v a r m otaksjonen , 
det v a r p restenes, de velm enende borgeres innsats for å stoppe den, 
fo r å knuse den  fram sp irende arbeiderbevegelse.

D et gikk rik tig n o k  et vårb ru s  over B ergen i dag for 100 å r  siden. 
D et v a r B jørnsons berøm te valgkam p i 1859, og h an  rev  også m ed 
seg arbeiderbefo lkn ingen  i denne by. «Vi v il sørge fo r a t d rage V alg
u rn en e  ind fra  B ryggen, og se tte  dem  paa  e t høiere Sted.» Og B jø rn 
sons s to rtingskand ida te r ble alle  va lt m ed det 5-dobbelte s tem m e
tall. M en arbeiderne hadde ik k e  s tem m erett.

D ette  v a r den nasjonale  kam p —  det v a r un ionsstriden  som seilte 
opp i norsk  politikk . D et er e t annet n av n  i B ergen som lyser, et 
navn, som inn leder den sosiale kam p, som legger g runnen  fo r a rb e i
derbevegelsen, den politiske og fram fo r a lt den faglige. D enne m ann 
v a r en frem m ed, en farende svenn, som b rak te  sosialism en til B er
gen.. D et v a r Sophus P ihl. D et v a r b are  én fagforen ing  i B ergen, da 
h an  kom  h it, og det v ar typografenes. —  M en så kom  Phil. H an 
g ru n n la  arbeiderav isen  «A rbeidervenner» og s tifte t «Den dem o
k ra tisk e  A rbeiderfo ren ing  i B ergen og omegn» (1885). Og så sk jø t 
fagbevegelsen vekst.

H ver 1. m ai b ek ranser vi Sophus P h ils g rav  i B ergen. F ra  ham  
g år veien til Folkets Hus. 1 dag er vi i det nye. —  M en det s tå r på 
d e t gam les grunn. D et v a r  h e r arbeiderbevegelsen  i v å r by sam let 
sine k re f te r  og gjorde sine fram stø t. H er foreg ikk  også de b itre  sp lit
telsens kam per, som t i l  s lu tt fø rte  fram  til sam lingen, og det store 
po litiske g jennom brudd. Og slik  g ikk derfo r også veien  fra  F olkets  
H us, til R ådhuset i Bergen. Den lille  flokken  innenfor dets m ure  
vokste til å b li den  største. Og b ak  den s tå r den m ektige organisa

sjon, fagorganisasjonen og de politiske organer. 1 k ra f t av disse 
og i overensstem m else m ed disse —■ er hele v å r t v irke  i R ådhuset i 
B ergen, denne gam le, æ rverd ige  bygning fra  1500-tallet, som også 
kunne fo rte lle  sin historie.

Skulle  jeg  u tta le  et ønske for LO’s fø rste  rep resen tan tskapsm øte  
i B ergen, vil det væ re  d e tte : M åtte v åre  fedres idealism e og o ffe r
v ilje  som besjelet dem  i deres kam p for et bedre  sam funn, også fy lle 
oss i v å r g jern ing  for et rikere , et bedre sam funn for oss alle.

V elkom m en til Bergen.
K onrad Nordahl: Jeg  h a r s ik k ert forsam lingen m ed m eg n å r  jeg 

tak k e r ordføreren  for den  vak re  og gode talen.
P. M entsen, Landsorganisasjonens nestfo rm ann , foretok  navneopp

rop. N avnefortegnelsen er ta t t  inn  i s lu tten  av protokollen.

Dagsorden og forretningsorden.
Konrad N ordahl re fe re rte  S ek re ta ria te ts  forslag  t il  dagsorden:

1. G odkjennelse av  dagsorden og forretningsorden.
2. B eretn ing for 1958.
3. R egnskap for 1958.
4. M untlig beretn ing for 1959.
5. A nkesak; A nsiennitetsforhold  m ellom  funksjonæ rer og arbeidere ved  

A /S  K unstsilkefabrikken , Notodden.
6. O slo og B ergen  fag lige  sam organisasjoners representasjon  i LO’s repre

sentantskap.
7. A n settelser  av d istriktssekretæ rer.
8. D et fag lige  ungdom sarbeidet.

E rik  Eriksen, N orsk T re industria rbe iderfo rbund : Je g  h a r få tt  i 
oppdrag av  v å rt landsstyre , som hadde m øte sist fredag, å ta  opp 
spørsm ålet om endring  i satsene for d ié t og ta p t arbeidsfo rtjeneste. 
Vi h a r skrevet til LO om saken. Jeg  vil spørre om saken kom m er 
til å b li ta t t  opp.

K onrad N ordahl, S ek re ta ria te t: Vi h a r  ten k t å ta  den opp, m en 
ikke a k k u ra t nå.

D agsordenen ble enstem m ig godkjent.
K onrad Nordahl la  fram  S ek re ta ria te ts  forslag  til fo rre tn in g s

orden :
1. M øtets forhandlinger er ikk e  o ffen tlige . M eddelelser t il  pressen  skjer  

bare v ed  LO ’s presse- og inform asjonskontor.
2. Ingen har rett til å få ordet m er enn 2 ganger i sam m e sak. U nntatt 

for inn ledn ingsforedraget begren ses ta letiden  t i l  10 m inutter første og  
5 m inutter annen gang. T il forretningsordenen gis ordet bare 1 gang
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og høyst 1 minutt for hver sak. For øvrig kan det stilles forslag til 
ytterligere tidsbegrensning og strek med de inntegnede talere.

3. Forslag innleveres skriftlig og undertegnet med vedkommendes navn. 
Intet nytt forslag kan tas opp etterat det er besluttet satt strek med 
de inntegnede talere. Forslag som ingen forbindelse har med de på 
dagsordenen oppsatte saker, kan ikke behandles.

4. A lle vedtak skjer med alm innelig flertall. I tvilstilfelle, eller når 10 
representanter forlanger det, foregår avstemningen ved navneopprop.

5. I protokollen innføres bare forslagene, avstemningene og de fattede 
beslutninger, samt oppgave over dem som deltar i debatten. Protokollen  
leses opp ved hvert møtes begynnelse og for siste møte ved dets av
slutning.

Arbeidstiden settes fra kl. 9.30 (første dag kl. 11.00) •— kl. 13.00 og fra 
kl. 15.00 — kl. 18.30.

K onrad Nordahl: Forre tn ingsordenen  er den sam m e som før. D et 
vil bli enkelte  endringer i arbeidstiden. F oru tse tn ingen  v ar a t vi 
skulle ha e tterm iddagsm øte i dag og e t k o rt m øte i m orgen. P å  
g runn  av  m isforståelser som e r  oppstått, m å vi snu litt  på dette. Det 
vil bli sightseeing i dag. M øtet vil vare  til ca. kl. 13. N år m øtet er 
ferdig, g ir B ergen kom m une lunsj i Schjøttstuene. Den begyrm er 
kl. 13.30. T urb ilene v il s tå  u ten fo r kl. 15.30 og sightseeingen b lir 
av slu tte t ca. kl. 18 i etterm iddag . Vi m å ta  d e tte  i dag. I m orgen 
form iddag begynner vi kl. 9 og fo rtse tte r til vi b lir  ferdig. B lir m øtet 
for langvarig , få r  vi ta  en ko rt pause. Forre tn ingsordenen  er e llers 
den som vi a lltid  h a r ha tt.

F orre tn ingsordenen  ble enstem m ig godkjent.

Beretning og regnskap for 1958.
K onrad N ordahl re fe re rte  oversk riftene for kap itlene i b e re tn in 

gen for 1958.
E ivind  S trøm m en , N orsk H otell- og restau ran ta rb e id erfo rb u n d , 

ba om ordet til beretn ingens kap ite l om økonom isk-sta tistisk  over
sik t fo r 1958:

P å  side 51 s tå r det om tu ris ttra fik k en ; «T uristtrafikken  økte 
noe i 1958. P å  g runn  av  opphevingen av passtvangen m ellom  de 
nordiske land  kan  en  im id lertid  ikke få reg is tre rt an ta lle t på  u te n 
landske besøkende på  sam m e m åte  som i tid ligere  år.» Jeg  vil g jerne 
nevne a t det i 1958 ble reg is tre rt 1 291 000 u ten landske  tu ris te r, en 
øking på  27 prosen t siden 1957. U tlendingene ned la  350 m illioner 
k roner i va lu ta . Jeg  synes disse ta llene bu rde  v æ rt med.

Jon R ikvo ld , adm inistrasjonen: T idligere h a r de t v æ rt opplys
n inger av denne a r t  i beretn ingen , og vi skal prøve å få  dem  m ed 
igjen. Da denne beretn ingen  ble skrevet, forelå ikke opplysningene.
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G unnar N ilsen, N orsk B ek ledningsarbeiderforbund, ba om ordet 
til beretn ingens kap ite l om bransjerådene. H an gjorde oppm erksom  
på a t d e t v a r kom m et inn  et p a r feil.

K onrad Nordahl: D et vil bli re tte t i annet opplag.
B eretn ingen  ble enstem m ig godkjent.

Konrad Nordahl: I m appene er det lag t u t en sæ rm eld ing  om 
«Det norske A rbeiderpartis  kan d id a te r og valte  rep resen tan te r ved 
stortingsvalget 1957». Vi laget en slik  oversik t e tte r  valget i 1953, 
og vi h a r nå laget en liknende oversik t for 1957. N år vi h a r ta t t  opp 
dette , skyldtes de t a t vi ønsket å få sta tis tisk  belyst i hvor stor 
u ts trek n in g  fagbevegelsens folk g jør seg gjeldende på den politiske 
fro n t og hvorv id t de tte  kom m er til u ttry k k  ved nom inasjonene. 
U ndersøkelsen g jelder D et norske A rbe iderparti. Vi h a r ikke fo re 
ta t t  noen undersøkelse for de andre partiene . Jeg  h a r  ikke in n try k k  
av a t de andre  p artiene  hadde L O -fo lk  på  listene sine.

D et v iser seg a t ta lle t på L O -folk  som ble  nom inert av D et norske 
A rb e id e rp a rti v ar noe s tø rre  ved v alget i 1957 enn  i 1953. Jeg  gjør 
v idere  oppm erksom  på a t h e lt k o rrek t e r ikke  fram stillingen . Vi 
m å la sam organisasjonene og d istrik tskon to rene  innhen te  opplys
ningene, og ved s tikkp røver h a r vi fu n n e t enke lte  feil, og vi h a r  
ikke ku n n et re tte  dem. M en oversik ten  for 1957 er m er k o rre k t enn 
den for 1953. Skal v i fo rtse tte  analysene, m å det gis abso lu tt nøy
ak tige  opplysninger om kand idatenes v ita  i organisasjonslivet. Jeg  
kan  ikke gå næ rm ere  inn  på  dette . Det er ikke m eningen a t de t skal 
behandles her.

Jeg  vil si som jeg  sa e tte r  s to rtingsvalget i 1953 a t fagbevegelsens 
fo lk  bør gjøre seg ste rkere  g jeldende på  den  politiske fron t enn de 
h a r g jort. D et v a r m in appell sist, og det e r  også m in appell denne 
gangen. Vi kan  no tere  fo rbedringer siden sist, m en forbedringene er 
ikke store nok. Jeg  v il be rep resen tan tene  studere  oversik ten  og 
even tu e lt kom m e m ed spørsm ål seinere un d er m øtet.

K onrad N ordahl re fe re rte  regnskapene.

Torjus G raver, rev isjonskontoret, leste revisjonsberetn ingen.
R egnskapene ble enstem m ig godkjent.

Diét og tapt arbeidsfortjeneste.
K onrad Nordahl: Vi kom m er n å  tilbake  til den  saken  som ble 

nev n te  av fo rm annen  i T re in d u stria rbe iderfo rbunde t —  spørsm ålet



om diétgodtgjørelse og dekning av tapt arbeidsfortjeneste. LO m ot
tok et brev om dette fra Treindustriarbeiderforbundet 19. mai.

Nordahl refererte brevet og fortsatte:
Når det gjelder m otiveringen for brevet, vil jeg bemerke: For

bundet følger LO’s satser og ber oss endre satsene av hensyn til 
forbundet. Det ville  være galt. Skal vi endre satsene, må det være 
av hensyn til representantskapets medlemmer og andre som får 
godtgjørelsen av LO. Vi har vedtatt at tillitsm ennenes lønninger 
skal følge statsregulativet, men vi kan ikke kreve at staten skal 
endre regulativet av hensyn til LO. Slikt går ikke. De enkelte for
bund står fritt om de v il følge LO’s satser eller ikke.

Brevet fra Treindustriarbeiderforbundet kom til Bergen med fly  
i går aftes. Vi har ikke kunnet få behandle det i Sekretariatet. Hvis 
satsene skal endres med virkning fra dette representantskapsmøte, 
må v i avgjøre det allerede før middag. På et tillitsmannsmøte i går 
ble vi enige om å foreslå at nattillegget økes med 5 kroner —  fra 
20 til 25 kroner og at satsen for tapt arbeidsfortjeneste blir økt fra 
45 til 50 kroner.

Erik Eriksen, Norsk Treindustriarbeiderforbund: Når vi har sendt 
brevet til LO, er det etter henstilling fra et landsstyremøte som vi 
holdt sist fredag. Vårt landsmøte har vedtatt at vi skal følge LO’s 
satser. Det kan vi ikke endre i perioden. Vi har derfor ikke noen 
annen måte å gjøre det på enn å ta saken opp her. Jeg har ikke noe 
å innvende mot det forslaget formannen antydet. Jeg er fornøyd 
hvis representantskapet går med på det.

Etter forkortelsen av arbeidstiden —  med fri annen hver lørdag 
osv. —  er det vanskelig å føre kontroll med oppgavene over tapt 
arbeidsfortjeneste. Det ville være ønskelig å få klarere regler her, 
slik at det blir slått fast om det for eksem pel skal gis erstatning for 
innarbeidede fridager.

Konrad Nordahl: Hvordan man skal ordne dette med betalingen, 
må de enkelte forbund ta opp. Det klages ofte over for m ye sentrali
sering. Her har de enkelte forbund sin fulle frihet. Vi skal ordne de 
sakene som gjelder representantskapet og LO’s møter. Passer ikke 
våre regler, kan de enkelte forbund lage egne bestemmelser.

Votering:
Tillitsm ennenes forslag om økt nattillegg fra 20 til 25 kroner og 

øking av satsen for tapt arbeidsfortjeneste fra 45 til 50 kroner ble 
enstemmig vedtatt. Vedtaket ble gitt virkning fra dette represen
tantskapsmøtet.
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Valg til Landsorganisasjonens representantskap.

Sekreariatets innstilling:
I Sekretariatets møte 12. januar 1959 forelå til behandling føl

gende innstilling:
«Oslo faglige sam organisasjon re iste  i sk riv  av 19. desem ber 1958 spørs

m ål om hvo rv id t rep resen tan ten  til L andsorganisasjonens rep resen tan tskap  
skulle velges for kongressperioden e lle r om  det v a r an ledning ti l  å  velge 
h v e rt år. D et vises ti l a t H alfdan  W igaard g ikk  av  som fo rm ann  på  å rs 
m øtet i ju n i i år, og a t d e t senere ikke  e r v a lt noen ny  som rep resen tan t 
ti l represen tan tskapsm øtet.

D et fram går ikke  av ved tek tene  fo r L andsorganisasjonen om rep resen 
tan tskape t skal velges for kongressperioden e lle r ikke. N år d e t g je lder fo r
bundenes rep resen tan te r velges disse s to rt se tt av  de forbundsvise lands
m øtene, og dette  kan  selvsagt sk je  1 og 2 ganger i  en kongressperiode.

E n annen  sak  e r de d is trik tsv ise  rep resen tan ter.
P å  kongressen i 1953 går innstillingen  fra  O rganisasjonskom itéen, n å r  det 

g jelder om leggingen til lokale faglige sam organisasjoner og d is trik tsk o n 
to rer, u t på a t d is trik tene  fo rtsa tt skal v æ re  rep resen te r t i LO ’s rep resen 
tan tskap  m ed 1 rep resen tan t fra  h v e rt fy lke  som  velges i fellesskap av 
fagforeningene i fy lket. F o r øvrig  skal lederen  fo r LO ’s d is trik tskon to r 
v æ re  t i l  stede på  rep resen tan tskapsm øtet, m ed forslags- og ta le re tt.

I prem issene i kom itéens innstilling  ved behandlingen  av den  d is trik tsv ise  
rep resen tasjon  s tå r d e t følgende;

.1 de fy lk er hvor L andsorganisasjonen h a r  d is trik tskon to rer ska l valgene 
ledes av  d is trik tskon to re t. I fy lk er hvor sådanne ko n to rer ikke  er oppre tte t 
skal valgene ledes av den fellesorganisasjonen som S ek re ta ria te t bestem m er. 
Valgene foretas i  det dr Landsorganisasjonen har kongress og gjelder for 
kongressperioden.*

A v dette  v il d e t fram gå a t d e t h e r e r  slå tt fas t a t den  d is trik tsv ise  re p re 
sentasjon skal velges for kongressperioden, og noe anne t v ille  vel væ re  
uprak tisk . D et e r  S ek re ta ria te t e tte r  h v e r kongress som skal påby d is trik 
tene å  velge rep resen tan te r ti l rep resen tan tskape t og hvor d is trik tskon to rene  
sørger for avstem ningen u te  i d istrik tene. F orbundene velger a ltså  f r i t t  i 
kongressperioden, m ens d is trik tene  er bunde t t i l  å velge fo r hele  perioden. 
D enne p raksis kan  m an vel ikke  fravike.

Dog synes det rim elig  a t der hvor m an  ikke  er avhengig av  uravstem ning, 
som f. eks. Oslo og B ergen som e r egne fy lk er og hvo r m an h a r  rep resen 
tan tskap , få r  m an  anledning til å  velge rep resen tan tene  på  rep resen tan t
skapsm øtene eller årsm øtene, u ten  å  væ re  bunde t av kongressperioden. Så 
lenge det ikke  er fas ts lå tt næ rm ere  i ved tek tene  hvo rdan  rep resen tan tene  
ti l rep resen tan tskape t skal velges, m å m an vel an ta  a t S ek re ta ria te t h a r 
anledning ti l å fastse tte  næ rm ere  re tn in g slin je r fo r valgene. D et e r  selv
sagt h e lle r in te t i veien fo r a t S ek re ta ria te t kan  forelegge saken fo r re p re 
sen tan tskape t og få  tils lu tn ing  t i l  even tuelle  re tn ingslin jer.

F o r å få k la re  lin je r  v il en foreslå at S ek re ta ria te t fa tte r  følgende vedtak:
F or Oslo og B ergen som e r egne fy lk er og hvor den lokale sam organisa

sjon  h a r  rep resen tan tskap  gis sam organisasjonen adgang t i l  å  velge re p re 
sen tan te r t i l  L O ’s rep resen tan tskap  på sine årsm øter. Disse valg er ikke 
bundet ti l kongressperioden.

Oslo, den 29. desem ber 1958.»
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S ek re ta ria te t gjorde m ot en stem m e (E m il Torkildsen) følgende 
v e d ta k :

.Godkjennes som innstilling til representantskapet,.
E m il Torkildsen, S ek re ta ria te t: N år jeg  h a r  d issen te rt i S ek re

ta ria te t, e r  det ik k e  fordi jeg  er uenig i p rinsippet. M en jeg  m ener 
det rik tige  ville væ re  å vente til kongressen og slå fa s t der a t for 
Oslo og B ergen g jelder en annen  o rdning  enn  for de andre  d is trik ts 
rep resen tan tene . D et v a r det re n t form elle jeg  d issen terte  på.

V otering:
S ek re ta ria te ts  innstilling  ble v ed ta tt m ot en stem m e (P e r H ara ld s

son, A rb e id erp artie ts  P ressefo rbund).

V edtektsendring.
A lf  A ndersen , S ek re ta ria te t: Vi h a r  få tt en henvendelse fra  LO ’s 

d istrik tskon to r i T rondheim , d a te r t 8. m ai i år. D et g je lder spørs
m ål om å endre p a rag ra f 2, p u n k t f  i ved tek tene for de lokale fag 
lige sam organisasjoner. H envendelsen skyldes e rfa rin g er som de h ar 
g jo rt i T rondheim .

I  p a rag ra f 2, p u n k t f s tå r det a t sam organisasjonen skal «m ed
v irke  ved innsam linger, a rran g ere  1. m ai og i sam råd  m ed L ands
organisasjonen planlegge og sette  u t i livet tiltak  som det b lir g jort 
ved tak  om». Vi h a r ikke h a tt  anledning til å behandle  endringsfo r
slaget i S ek re ta ria te t, m en adm in istrasjonen  vil foreslå a t det i 
p a rag ra f 2, p u n k t f b lir  tilføyd: «og ellers m øter av faglig  a rt e tte r 
de re tn in g slin je r som er tru k k e t opp av L andsorganisasjonen». Den 
nye p a rag ra f 2, p u n k t f kom m er da til å lyde: «m edvirke ved in n 
sam linger, a rran g ere  1. m ai og ellers m øter av faglig a rt e tte r  de 
re tn in g slin je r som e r  tru k k e t opp av  Landsorganisasjonen».

Votering:
Forslaget ble enstem m ig ved ta tt.

Ansettelse av distriktssekretærer.
Fra Sekre taria te t forelå denne innstillingen: 

S ek re ta ria te t behand le t i m øte 11. m ai d. å. anse tte lser av d is trik ts 
sek re tæ rer. S ek re ta ria te t gjorde følgende vedtak :
.1 . L O ’s d is tr ik tsk o n to r , G jø v ik .

D et er innkom m et 2 søknader.
V edtak: Sekretariatet in n stiller  for representantskapet at sekretæ r M ar

tin  H augen, G jøvik , ansettes som  d istriktssekretæ r ved d istr ik ts
kontoret i G jøvik.
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2 L O ’s d is tr ik tsk o n to r , H amar.

' <or «  K o.bjp™
' ■ Johansen ansettes som  leder av d istriktskontoret og A. H.

B uflod som  sekretæ r. . ..
9 Sekretariatet har i og m ed ovennevnte  in n stillin g  ik k e  tatt

S d p u n k t  t il  L  d ef for fram tiden skal væ re 2 tillitsm enn  
ved  distriktskontoret i Hamar. D ette  spørsm ål tas opp til 
behandling i 1965.

3. LO’s d is tr ik tsk o n to r , P orsgrunn.
D et er innkom m et 8 søknader. H arald E
V ed ta k -  1 Sekretariatet inn stiller  for representantskapet at H arald .

O lsen A gnes pr. Tønsberg, ansettes som  distriktskontorets 
led er og T horolf H anæs, Sk ien , som  sekretæ r.

2 Sekretariatet har m ed denne inn stilling  ikk e  tatt standpunkt 
t il  om  det for frem tiden  sk al væ re 2 tillitsm en n  ved  kon-

3 D r L t t e  kontoret dekker 2 fy lk er  og m ed de sp esie lle  for
hold  som  har væ rt og er t il  stede, er det f
av de to  tillitsm en n  i tilleg g  t i l  de øvrige gjørem ål sp esie lt 
får i oppdrag å ta seg  av  opplysningsarbeidet Sekretariatet 
avgjør etter konferanse m ed kontorets leder hvem  av de to 
som  skal ha denne oppgave.

4. LO’s d is tr ik tsk o n to r , Bodø.
D et er innkom m et 16 søknader. . .  , .  nuri M Rnkke-
V edtak: Sekretariatet in n stiller  for representantskapet at Odd M. B akke  

jord (N orsk Jernbaneforbund), N arvik, ansettes som  sekretæ r  
ved  distriktskontoret.

5. L O ’s d is tr ik tsk o n to r , K ristian san d .
Severin  K ristensen , som  nå er kontorets leder, slutter etter  fy lt  alde

VeTtrk.-̂  Sekretariatet inn stiller  for representantskapet å gjøre fø lgen de  
vødtflk*
Sekretariatet får fu llm akt t i l  å ta opp t il n y  behandling spørs
m ålet om  bem anningen v ed  LO ’s d istriktskontor K ri^ iansand  
og foreta  de nød ven d ige ansette lser  etterat stillin g en e  har væ rt 
avertert.»

R epresentantskapets ved tak:
LO ’s d istrik tskon tor, G jøvik.
S ek re ta ria te ts  innstilling  ble enstem m ig ved ta tt.
LO ’s d istrik tskon tor, Hamar.
S ek re ta ria te ts  innstilling  ble enstem m ig ved ta tt.
LO ’s d istrik tskon tor, Porsgrunn.
R u th  Svendsen , N orges H andels- og K onto rfunksjonæ rers F o r

bund : Jeg  v il ikke si noe til forkleinelse for H ara ld  E. Olsen, som 
er in n stilt som kontorets leder. H an er en u tm erk e t tillitsm ann. Men
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jeg synes vi forbigår Thorolf Hanæs, som har væ rt leder av kon
toret i Telemark i mange år. Det kan jeg ikke være med på. Han 
er vel 60 år og har fire år igjen til han når pensjonsalderen. Han er 
en vel tjen t tillitsm ann innen fagbevegelsen i Telemark. Jeg skulle 
gjerne se at de to som blir ansatt ved Porsgrunn-kontoret, blir like- 
stilt. Kontoret dekker to fylker, Vestfold og Telemark, og det skulle 
gå an å dele arbeidsoppgavene slik at de to tillitsmennene kan stilles 
likt. H arald E. Olsen er godt k jent i Vestfold, Hanæs kjenner Tele
m ark. Jeg vil foreslå at de to blir ansatt på samme vilkår og at 
administrasjonen fordeler oppgavene i sam råd med disse to. Jeg 
ser at Sekretariatet ønsker en leder og en sekretær, men det er det 
jo  mulig å komme tilbake til når Hanæs faller for aldersgrensen.

Bjarne Dahlberg, Norsk Baker- og Konditorforbund: Det gjelder 
den formelle side ved saken. I Sekretariatets innstilling står det 
at det er innkommet 8 søknader. Representantskapet er ansettelses
myndighet, og vi skulle da visst hvem de 8 er og hvilke kvalifika
sjoner de har. Jeg vil ikke kreve det nå, men i fram tiden bør den 
praksisen bli fulgt.

A lf Andersen, Sekretariatet: Når det gjelder felles distriktskontor 
for Vestfold og Telemark, har det væ rt visse vansker. Men kongres
sen har besluttet a t det skal være et felles distriktskontor for de to 
fylkene, og kongressen har også vedtatt at det skal være en leder 
ved hvert kontor. Det må nødvendigvis være en som leder kontorets 
arbeid. Sekretariatet har plasert distriktskontoret i det nye Folkets 
Hus i Porsgrunn. Det er ikke bestem t at det skal være to ansatte ved 
kontoret. I fram tiden vil man her stå fritt.

Det har væ rt nødvendig å foreta en personvurdering, men jeg 
synes det er riktig  å meddele at vi har konferert med Hanæs, som 
er innforstått med innstillingen. Når det gjelder H arald E. Olsen, 
har han væ rt TW I-instruktør. Vi vil gjerne nytte den erfaringen 
han har få tt når det nå skal bygges opp e t kontor i et ny tt distrikt. 
Dette er grunnlaget for innstillingen. Den innebærer ikke noen 
nedvurdering av Hanæs.

Konrad Nordahl, Sekretariatet: Vi kan ikke votere over Ruth 
Svendsens forslag. Det står i vedtektene at det ved hvert distrikts
kontor skal være en leder. Ruth Svendsen har full anledning til å 
foreslå at de to skal bytte plass i forhold til innstillingen.

R uth  Svendsen, Handel og Kontor: Når jeg foreslo at de to skulle 
være likestilt, var det fordi det her dreier seg om to fylker og en 
tillitsm ann fra  hvert fylke. Jeg blir nå nødt til å foreslå at vi bytter 
om disse to personene. Jeg  er ikke fornøyd med det heller — av 
hensyn til Harald E. Olsen. Men jeg ser meg nødt til det slik 
situasjonen ligger an. Jeg foreslår at Hanæs blir leder av kontoret.
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Votering:
Ved alternativ  votering mellom Sekretariatets innstilling og Ruth 

Svendsens forslag ble innstillingen vedtatt mot 18 stemmer.

LO’s distriktskontor, Bodø.
A lf Andersen, Sekretariatet, refererte navnene på søkerne. — 

Det har ikke tidligere væ rt ny ttet den praksis å gi representant
skapet oversikt over søkerne. Som regel er disse sakene b litt be
handlet slik: Sekretariatet nedsetter en komité, som går gjennom 
søknadene og legger fram  innstilling for Sekretariatet, som igjen 
legger innstilling fram  for representantskapet. Når det gjelder Bodø, 
har komitéen kommet til at Odd M. Bakkejord peker seg ut. Han 
har god utdannelse og allsidig organisasjonspraksis. Han tilhører 
Jernbaneforbundet og har en ideell alder, 32 år.

Innstillingen ble enstemmig vedtatt.

LO’s distriktskontor, Kristiansand.
Konrad Nordahl, Sekretariatet: Vi har en litt vanskelig sUuasjon 

på Sørlandet. Den som skulle rykke opp e tter Severin Kristensen 
er Salve Salvesen. Han er stortingsmann. Derfor har vi m åttet 
ansette vikar for ham. Når Severin faller for aldersgrensen, er vi 
ikke helt k lar over hvordan vi skal ordne saken. Vi må konferere 
nærm ere om dette med kam eratene der nede. Derfor ber vi om denne 
fullmakten.

Innstillingen ble enstemmig vedtatt.
Møtet hevet.
Torsdagens møte tok til kl. 9. Protokollen for den første dags for- 

handlinger ble lest opp og godkjent.

M untlig beretning for 1959.
Konrad Nordahl: Vi har behandlet beretningen for 1958. Som 

dere husker hadde vi et møte i representantskapet i desember, hvor 
vi behandlet en del viktige saker. I dag skal jeg kanske kort ajour
føre tingene fra desember.

Jeg opplyste på representantskapsm øtet i desember at stats
m inisteren hadde innkalt organisasjonene i nærings- og arbeidslivet 
til en konferanse om prissituasjonen. Der slu ttet det forrige repre
sentantskapsmøtet. E tterpå ble det holdt en del møter hos stats
m inisteren — ett før ju l og noen i januar. Vi diskuterte der om man

4 — LO
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skulle la  p risene gå opp, selv om d e t betydde at de passerte  den 
røde streken , e lle r om m an skulle sette  inn  subsidier. Det viste seg 
vanskelig  å kom m e fram  til enighet. N æ ringsorganisasjonene var 
næ rm est av den oppfatn ing  at vi burde sette inn subsidier, det vil 
si: helst ville de ha reduksjon  i om setningsskatten  på m atvarer. F ra  
R egjeringens side ble det sagt a t den ikke ville g jeninnføre subsidier 
hvis det ikke fikk  noenlunde alm en tils lu tn ing  fra  organisasjonene.

D et ble også spørsm ål om forsøk på å få red u se rt prisene. Det 
forelå flere  forslag. D et som sta tsm in isteren  til s lu tt stilte, gikk u t 
på a t det skulle settes inn  subsid ier som svarte  til to poeng i indeksen 
på betingelse av a t næ ringslive t reduserte  prisene på følgende m åte: 
det p riva te  næ ringsliv  skulle gjennom føre reduksjoner som svarte  
til % poeng, bøndenes organisasjoner skulle m edvirke til å få indek
sen ned m ed Vs poeng. L andsorganisasjonen —  som rep resen tan t 
for lønnstakerne —  ble anm odet om å u tse tte  en eventuell indeks
regu lering  til indeksta lle t pr. 15. ju n i forelå, selv om den røde s tre 
ken ble passert før den tid.

F ra  næ ringslivets og bøndenes organisasjoner ble det s te rk t fram 
hevet a t også lønnstakerne  m åtte  g jøre ofre. Det ble an tydet at vi 
bu rde  vente til sep tem ber e ller oktober m ed indeksregulering . Om 
indeksen gikk over den  røde streken  en e ller flere  ganger før den 
tid, skulle vi renonsere  på  k rav e t om indeksregulering. Bøndenes 
rep resen tan te r v a r sæ rlig  iltre . H ovedtalsm annen deres v ar Bonde
lagets form ann, Eika, m ens S m åbrukarlage t var rep resen te rt ved sin 
form ann, og forslaget fra  disse to organisasjonene k jø rte  h a rd t inn 
på v å r indekspolitikk . Det kom  kansk je  enda ste rkere  fram  i Eikas 
u tta le lser, u ten  at S m åbrukarlagets  fo rm ann  tok avstand  fra  u t
talelsene.

Vi på v år side sa a t vi v ar villige til å d røfte de tte  i S ek re ta ria te t. 
N år S ek re ta ria te t gikk m ed på å u tse tte  et even tue lt indeksoppgjør 
til indeksen pr. 15. ju n i forelå, v ar d e t for a t vi skulle vise en gest 
vi også. Vi følte oss nokså sikre på a t indeksen ikke ville gå over 
den røde streken. Det h a r ho ld t stikk. P r. 15. ap ril lå den på 162. 
Vi h ar ikke ta lle t for 15. ju n i ennå, m en selv om indeksen vil stige 
litt, v il den ikke kom m e opp i 166. Ju li-indeksen , som vanligvis er 
høyest, kan  kom m e opp i 164. Så vil den gå ned igjen. D ette er 
vanlige sesongm essige svingninger. For så v id t var det le tt å gå 
m ed på den henstillingen  vi fikk.

Det h a r v æ rt re is t spørsm ål om  lovligheten  av S ek re ta ria te ts  
vedtak. Den kan  diskuteres. Vi h a r ho ld t oss lang t u te i sirkelen, 
m en vi h a r ikke g å tt  u tenfor. D et ble først n evn t a t vi ikke skulle 
forlange indeksoppgjør før indeksen nådde 170 poeng. D et sa vi 
nei til. En slik  sak kunne bare  m edlem m ene avgjøre. H verken
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S ek re ta ria te t e lle r rep resen tan tsk ap e t kunne gå m ed pa dette. Det 
ble fra fa lt. For å få  en ordning i stand  g ikk S ek re ta ria te t m ed pa 
henstillingen  om å u tse tte  et even tue lt indeksoppgjør. Vi m ente at 
d e tte  hadde m er sym bolsk verdi. Vi regnet ikke m ed a t det innebar 
noen rea lite t. Jeg  m ener det v ar rik tig  å gå m ed pa det, selv om 
det v ar på kan ten  av det lovlige. Av og til m å m an ta  avgjørelser 
og d e t ansvare t som følger m ed dem. Vi forela saken for et felles 
forbundsstyrem øte i Oslo. D et er ikke noen beslu ttende m yndighet 
b are  en rådgivende forsam ling. D et v ar e t overveldende fle rta ll for
S ek re ta ria te ts  standpunk t.

Vi h a r g jennom ført v år del av avtalen . H vordan h a r de andre  
g jennom ført sin del? Bøndenes organisasjoner h a r få tt til en p ris 
reduksjon  på 1 /3  poeng u t dette  året, m en de h a r ta t t  dekning av e 
fond Bøndene m erker ikke noe til reduksjonen. Det er s trid  om 
hvem  som h a r b e ta lt inn  fondet. Jeg  vil an ta  a t det ikke er bøndene. 
D et e r  en ten  s ta ten  eller fo rb rukerne . B øndenes organisasjoner gik 
altså  m ed på R egjeringens forslag u ten  a t m edlem m ene ble øko
nom isk b e rø rt av reduksjonene.

H andelen h a r ikke oppfylt sine fo rp lik te lser. De p riva te  næ rin g s
organisasjonene sa at de bare  kunne henstille  til m edlem m ene om 
å redusere  prisene. E tte r  de rapportene  som foreligger, er p ris 
reduksjonene ikke kom m et opp i 2 /3  poeng. D erm ed kan  v i si a t det 
lø fte t vi h a r gitt, heller ikke g jelder. Vi sa a t det v ar et v ilkar 
a t de andre oppfy lte  sine fo rp lik te lser. H andelen h a r ikke g jort
det. M en det h ar gå tt b ra  likevel. . , ,

En tin g  til: D et foreligger m ange k rav  om prisforhøyelser. De 
forelå allerede i jan u a r da m øtene hos sta tsm in isteren  ble holdt. 
Ig runnen  v a r det Norges K ooperative L andsforening som v ar ta ls 
m ann både for den p riv a te  og den kooperative handel. NKL s re p re 
sen tan te r fo rta lte  hvor liten  avanse de har. H andelen hadde nettopp  
h a tt  en tariffrev isjon , som ga 10 prosent tillegg. D et forela k rav  
om avanseforhøyelser som ville betydd  IV2  poeng i indeksen. Disse 
avanseforhøyelsene h a r ikke handelen  få tt. K ravene ligger der Jeg  
sku lle  tro  a t det også vil kom m e k rav  på g runn  av a rbeidstid s
forkortelsen. Hvis m yndighetene går m ed på disse kravene, ru ts je r 
d e t u t a lt sam m en. Forhåpen tlig  vil ikke m yndighetene ga med pa 
krsvGriG.

D et er R egjeringens m ening å holde prisindeksen  på 163— 164 
poeng u t de tte  året. Jeg  tro r vi skal væ re  glad hvis^det kan  gjøres. 
Hvis ikke, kan  det gjøre sin ny tte  a t vi v iser til våre  re ttig h e te r 1 

henhold  til ta riffav ta len  og k rev er kom pensasjon for prisstigningen.
R egjeringen h a r  sa tt ned  noen utvalg . E tt u tvalg  skal u trede  

spørsm ålet om  om legging av om setningsskatten . R esu lta te t av u  -
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valgets arbeid vil foreligge til sommeren eller høsten. Dette spørs
m ålet har væ rt utredet flere ganger tidligere. LO’s representanter 
har også i tidligere utvalg gått inn for å få vekk eller redusert om
setningsavgiften på m atvarer. Det har alltid væ rt hevdet at det vil 
støte på tekniske vanskeligheter. Om det kan løses nå, vet jeg ikke. 
NKL m ener at for endel varer kan man godt løse den tekniske side 
ved saken. Forutsetningen er at staten opprettholder sine inntekter. 
Det skal jeg ikke komme inn på. Den siden ved saken klarer staten 
selv.

Et annet utvalg skal — i samsvar med innstillingen fra Paulson- 
utvalget — utrede spørsmålet om omlegging av prisindeksen, kan
skje med innføring av flere indekser. Dette er også en gammel sak. 
Paulson-utvalget antydet — og statsm inisteren h ar også væ rt inne 
på det — at det burde opprettes et fast sam arbeidsutvalg mellom 
Regjeringen og organisasjonene.

Vi var innkalt til et møte hos statsm inisteren den 13. mai. Der 
møtte representanter for «de seks store» — den mest p rivatkapital
istiske sektor i næringslivet — og representanter for bøndene, NKL 
og LO. Statsm inisteren tok opp spørsmålene om oppmyking av 
indeksen, koordinering av lønninger og priskrav og om opprettelse 
av et fast samarbeidsutvalg.

Det siste spørsmålet ble behandlet først. Ordføreren for nærings
organisasjonene var Arbeidsgiverforeningens formann. Østberg. Han 
sa at på det nåværende tidspunkt kunne ikke næringsorganisasjo
nene være med på å opprette et fast samarbeidsutvalg. Han hadde 
en interessant motivering. Han nevnte to årsaker: den innstillingen 
som foreligger fra  bankkom itéen om statsrepresentanter i bankene. 
(I parentes bem erket vil dette også ramm e Arbeidernes Lands- 
bank, som nå kan vente «kommisarer» i representantskapet.) Den 
andre årsaken som næringsorganisasjonene nevnte, var at A rbeider
partiets landsmøte har behandlet sosialiseringsspørsmålet. Det var 
jo ikke noe særlig revolusjonerende forslag som forelå, men det var 
nok til at næringsorganisasjonene sa nei. Iallfall ville de vente til 
Regjeringen har ta tt standpunkt til bankkomitéens innstilling og 
sosialiseringsspørsmålet. Derimot var Østberg villig til å gå med 
på å opprette et utvalg som skal behandle oppmyking av indeks- 
bestemmelsene og koordinering av pris- og lønnskrav. Til det svarte 
jeg at hvis vi skulle ha den samme innstilling, m åtte vi si nei. Men 
vi ville ikke innta et så negativt standpunkt. Vi ville være villige 
til å drøfte spørsmålet, m en vi ville ha adgang til å si nei til even
tuelle forslag. Det samme sa talsmennene for bøndenes organisa
sjoner.

Vi har nå få tt et brev fra statsm inisteren. Han anmoder LO om
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å oppnevne to representanter i utvalget, som ellers skal bestå av to 
representanter for NAF, en fra Norges Bondelag og en fra Små
brukarlaget — under forsete av statsråden for pris- og lønnssaker.

Vi har ikke få tt behandlet dette i Sekretariatet. Brevet kom etter 
det siste sekretariatsm øte. Jeg tror ikke det er noe farlig å være 
med i dette utvalget. Jeg tror ikke det kommer noen vei — 
hvis ikke det skulle komme fram  noe revolusjonerende ny tt når det 
gjelder indeksbestemmelser. Så vidt jeg har fulgt med, er det ikke 
kommet det. Indeksreguleringen er nokså lik i alle land. Den bygger 
på de samme prinsipper. Danmark og Hellas har de direkte skat
tene med på indeksen. Det foreligger ikke noe som tyder på at noe 
land er kommet fram  til bedre indeksmetoder. Vi vet at indeksen 
har sine feil, men den er så korrekt som vi kan få den med de 
hjelpem idler som står til rådighet. Vi må selvsagt være villige til 
å drøfte spørsmålet. I enkelte tariffavtaler i Am erika har de både 
indeksbestemmelser og regler for lønnstillegg hvis produksjonen 
øker, men jeg har ikke hørt om regler for lønnsreduksjon hvis pro
duksjonen går ned. Det kan heller ikke vi gå med på.

En annen ting av interesse siden forrige representantskapsmøte, 
er den forkortelsen av arbeidstiden som har funnet sted. Det har 
væ rt nokså mange vanskeligheter i forbindelse med denne saken. 
Det har væ rt mye krangel, og vi har få tt en arbeidsrettsdom. Vi 
får vel flere.

Det har sin interesse å se hvordan forkortelsen av arbeidstiden vil 
virke på produksjonen. Så langt vi har kunnet følge produksjons- 
indeksen til i dag — det er tidlig ennå — har ikke arbeidstidsfor
kortelsen ført til reduksjon av produksjonen. Hvilken innflytelse den 
vil få for prisutviklingen, er det for tidlig å u ttale  seg om. Det er 
ennå gått for kort tid, og dertil kommer at priskravene ikke er b litt 
godtatt av P risdirektoratet. Vi må vente noen m åneder før vi kan 
si noe m er bestemt om hvordan arbeidstidsforkortelsen vil virke.

Så har vi ha tt enkelte kjedelige historier. Det er en viss tendens 
i vårt land til separatisme — både på den faglige og den politiske 
fronten. Grupper bry ter ut av våre organisasjoner når de tror de 
kan tjene på det. Det er ikke forholdet til LO som er viktigst, selv 
om de som bryter u t er medlemmer av LO. De vil ikke akseptere 
vår organisasjonsoppbygging. B edriftselektrikerne har søkt om å få 
danne eget forbund i LO. Det sa vi naturligvis nei til. Vi har hatt 
historien med Rutebilarbeiderforbundet og rutebilarbeiderkonflikten, 
som holdt på å bli en ondartet konflikt. Tre ganger var den oppe i 
Stortinget. Det ble satt fram  forslag om lønnsnemnd, men det ble 
forkastet av A rbeiderpartiet og flertalle t innen Høyre.

Når det gjelder rutebilarbeiderkonflikten, har den en gammel
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historie. V i i LO kom  bort i den for len ge siden. V i så for 5— 6 år 
siden hva som  v ille  kom m e. Vi har sagt hva v i m ener til Transport- 
arbeiderforbundet. V i m ente de burde ordne saken selv . V i v ille  ikke  
blande oss bort i den. S elv  om den lin jen  hadde væ rt fu lg t som  
M entsen og jeg  antydet, er det m ulig  at situasjonen  v ille  væ rt den  
sam m e, m en det kan også tenkes at det ikke v ille  gått fu llt så galt.

V i har endel h envendelser fra grupper i Transportarbeiderforbun- 
det som  ber om å få danne egne forbund. D et har v i m åttet si n ei til. 
Men jeg  v il poengtere d et jeg  sa til B ergens A rbeiderblad i går: at 
forbund som  har en rekke atsk ilte  grupper, er nødt til å arbeide 
m er m ed de en k elte grupper, slik  at de blir tilfredse. D et har væ rt 
gjort av  en rekke forbund. T ransportarbeiderforbundet har nå fått  
egen  sekretæ r for rutebilsjåførene. D et er inne på den riktige lin jen , 
m en det kom m er sent.

D et er karakteristisk  for situasjonen  at d isse gruppene får borger
skapets fu lle  støtte. V i b le bebreidet i S tortinget at v i har krevd  for 
lave lønninger. D et er første gangen det har skjedd. D en som  kom  
m ed bebreidelsene, har se lv  ansatt sjåfører som  er dårligere betalt. 
Men de b orgerlige politikerne og den  b orgerlige pressen blåser under, 
fordi de håper å slå en  bresje i LO’s rekker. D e håper på en sp litte lse  
av det store fellessk ap et her i landet.

V i har en slik  h istorie til. D et er sk ip stelegrafistene som  nå v il 
lage egen organisasjon, m en jeg  går ut fra at det v il ordne seg.

Vi har ik ke så m ange tariffrevisjoner i år. H andel og K ontor skal 
g i svar en av dagene —  og v i har u tenriksfarten  til høsten. E llers er 
det svæ rt få  tariffavta ler som  løper ut i år.

D et er også en k elte g led elige tegn. M ens v i ser en k elte separatist
isk e tendenser, har v i på den annen side en tendens til at organ isa
sjoner nå v il godta det organisasjonsskjem a som  LO vedtok  på kon
gressen  i 1923. D et er g led elig  at det nå er inn led et forhandlinger  
m ellem  Jern og M etall og Støperiarbeiderforbundet. D e er praktisk  
ta lt  en ige om sam m enslutning. D et er begyn t en  d iskusjon om sam 
m en slu tn ing  av forbundene i næ ringsm iddelsektoren . D et er g led elig  
at representanter for e tt  av forbundene, som  tid ligere var m ot sam 
ling, nå har bedt oss ta et in itia tiv  til sam ling. D et er eksem pel til 
etterfø lgelse .

D e separatistiske tendensene er stikk  i strid m ed den økonom iske  
u tvik lin g . V i er inne i en periode m ed konsentrasjon av kreftene. 
V i lever i de store enheters tid. B are store enheter kan i dag h evd e  
seg. D e som  tror at de kan hevde seg gjennom  sm ågrupper, v il b li 
sk uffet. Jeg  v il oppfordre forbundene til en kam eratslig  og ven n 
sk apelig  drøfting om  en konsentrasjon av kreftene, slu ttet Konrad  
Nordahl.
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Ordskif te t .
K j øn ik  Kjøniksen,  Sekretariatet: S iden  N ordahl n evn te  T ransport

arbeiderforbundet og R utébilarbeiderforbundet er det n ødvendig  for 
m eg å si noen ord. N ordahls u tta lelser kan oppfattes på en m åte som  
ikke er korrekt.

L anda-forbundet b le stifte t i 1955. Landa var fien d tlig  in nstilt  
overfor LO og fagbevegelsen . D et de den gangen krevde, var se lv 
stendig  forbund. D et kunne v i ikke gå m ed på. S iden  har de sagt at 
de ik ke b le hørt, at de b le tilsidesatt. D e oppkonstruerer en  rekke  
ting  som  ikke er riktige. D et de v il i dag, er å ha et eget forbund  
utenfor LO. D et skal væ re upolitisk , sier de. D e har fått god støtte  
fra borgerlig  hold, både m oralsk  og økonom isk. E n kelte av m ed
lem m en e v il  stå i LO, m en ledelsen  er fien d tlig  in nstilt overfor LO 
og fagbevegelsen .

Jeg  tror nok at vårt forbund v il m estre situasjonen. Etter det v i 
kan konstatere, har forholdene nå stab ilisert seg. V i har m istet noen  
m edlem m er —  ca. 600 —  m en ik ke på lan gt næ r så m ange som  det 
er skreket opp om. V i har ennå 5000 rutebilarbeidere igjen. D isse  
fo lkene skal få en sterkere fø le lse  av at de er en gruppe —  så langt 
det er m ulig.

Jens Dahl ,  N orsk Tolltjenestem annsforbund: Jeg  skal ikke kom m e  
næ rm ere inn på dette m ed indeksregu leringen , m en jeg  v il si noe om  
dette m ed kooperasjonen og prisene. Så v id t jeg  forstår var NK L  
hovedtalsm ann m ot reduksjon av avan se-satsen e. D et synes jeg  er 
u hyggelig . D en v irk elige  oppgaven for kooperasjonen er å væ re en 
regulator på varem arkedet. V i har hørt tid ligere at NKL har sagt 
at de m å legge på brødprisene h vis de skal fortsette å bake brød. 
K ooperasjonen står h indrende i  veien  for å holde de prisene vi har. 
NK L går til og m ed inn for prisforhøyelser.

Jeg  v et ik ke om LO har satset endel på kooperasjonen og 0 'm det 
er m ulig  for S ekretariatet å ta opp til v irk elig  d røfte lse hva v i kan  
gjøre for å sette  NKL på plass. Jeg  syn es det er næ rm est m en in gs
løst at kooperasjonen er en foregangsinstitusjon  når det gjelder å 
h eve prisn ivået. Jeg henleder Sekretariatets oppm erksom het på for
holdet.

Th. Hanæs,  Telem ark fag lige  Sam organisasjon: Jeg  v il si noen  
ord om  rutebilarbeiderne. U nder k onflik ten  n y lig  hadde v i det fak 
tisk  vondt i Telem ark. D et er en ikke u vesen tlig  del av ru teb il
arbeiderne som  er m edlem m er av L anda-forbundet. U nder k on flik 
ten  satte de inn en annonse om  streikebryteri. V i m åtte ta til g jen 
m æle. V i fø lte  oss bundet av H ovedavtalen, m en den seks uker lange  
k onflik ten  var ikke uten ubehageligheter. L anda-forbundet fikk  det
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sam m e som T ransportarbeiderfo rbundet, m en det er kom m et med 
en protokolltilførsel. D er h e te r det a t n å r  L an d a-fo rb u n d et h a r orga
n ise rt 50 prosen t av ru teb ils jåfø rene  på e t sted, h a r de re tt  til å 
forhand le  om overenskom st. I riksm eglingsm annen forslag  h e te r det 
im id lertid  a t fo rslaget g je lder også for busstrafikken  i Skien og 
Porsgrunn . Saken e r fo re lag t T ransportarbeiderfo rbundet, som sier 
a t det ho lder seg til 50 prosen t-sa tsen . Saken e r oversendt LO, som 
fo rhand ler m ed N orsk A rbeidsgiverforening. Vi i T elem ark  er i tvil. 
Vi v en te r på løsningen. Jeg  er redd  for a t L an d a-fo rb u n d et v il få 
v ind i seilene e tte ra t d e t h a r  få tt stø tte  av  borgerskapet. D et vil 
væ re  av  betydning  å få  k la r t svar på d e tte  spørsm ålet.

G unvald  Hauge, S ek re ta ria te t: Jeg  tro r  ikke det er fornuftig  her 
å d isku tere  T ransporta rbe iderfo rbunde t og R uteb ilarbeiderfo rbundet, 
m en jeg  tro r  ikke saken er b litt behandlet på en tak tisk  klok m åte. 
Vi vet hvordan  utglidn ingen  fan t sted. Den kunne v æ rt unngå tt 
hvis T ransporta rbe iderfo rbunde t hadde o p p tråd t m er klokt.

N ordahl nevn te  rad io telegrafistene, m en de h a r ikke en gang så 
m ange m edlem m er a t de kan  konstituere  et styre. Jeg  er sikker på 
a t den nye organisasjonen vil avgå ved døden. Hvis noen vil b ry te  
u t av  S jøm annsforbundet, sier vi bare: gå i land! Vi h a r ikke m er 
b ru k  for dere! D et er den eneste m åten  å ta  disse folkene på.

Jeg  er enig  i a t vi bør se næ rm ere  på indeksen, m en vi bør væ re 
forsik tig  m ed å binde oss. A rbeidsfolk  b lir a lltid  skadelidende ved 
indeksoppgjør.

P å  A rb e iderpartie ts  landsm øte sa N ordahl a t sjøfolkene ennå ikke 
hadde få tt 45 tim ers uke. D et n y tte r  ikke å d isku tere  45 tim ers uke 
hos oss. Vi h a r fa tt en ukes ek stra  ferie. F or øvrig er det ingen som 
arbe ider m er enn 45 tim ers uke — på g runn  av den halve tim es 
kaffepause de h a r hver dag. Vi h a r få tt lønnstillegg som svarer til 
17% prosent, m ens svenskene bare  h a r få tt 3 prosent tillegg.

Jeg  forlangte  ordet for å si a t vi snakker så m ye om in te rnasjona lt 
sam arbeid. Sm åskipsflåten  v år holder på å gå nedenom  og hjem . Vi 
h a r s tø rre  bem anning og høyere lønn enn  våre  konk u rren te r. D et er 
på høy tid  at hollenderne, engelskm ennene og andre  begynner å 
kom m e etter. K om m er vi på like fot m ed konkurren tene  våre, kan 
vi seile u t hvem  som helst —  også P an -L ib -H o n -flå ten .

D et er på høy tid  a t vi resonnerer over hvor vi står. V bør tenke 
på å prolongere alle ta r iffav ta le r  for to år. D et h a r  ingen hensik t 
å få en indeksregulering  på 2— 3 prosent. P risene  stiger 4 prosent 
n å r  vi få r  2 prosent kom pensasjon. Jeg  anbefa ler a t vi holder oss 
stille e tt e lle r to å r inn til vi h a r få tt s tab ilisert økonomien.

A lfred  Nilsen, S ek re ta ria te t: Jeg  vil kom m e inn på indeksopp
gjøret. N år det oppstår en p rek æ r situasjon, inn k a lle r R egjeringen
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organisasjonenes rep resen tan ter. Det h a r  s ik k ert m ange årsaker. En 
ting  s tå r k la rt: det m ark e re r organisasjonenes ro lle  i våre  dagers 
dem okratiske sam funn. De forsk jellige in teresseorganisasjoner in n - 
koporeres i sam funnssystem et, og sta tsm yndighetene k o n fererer 
m ed dem  n å r  de selv er i tvil.

Vi skal ikke forbause oss over a t o rganisasjonens rep resen tan te r 
e r talsm enn for in teressegrupper. Vi m å gi andre  sam m e v ilk å r som 
vi vil ha selv. Jeg  h a r en følelse av  at vi ikke rik tig  aksep terer 
tingenes tilstand . De andre  h a r  læ rt av oss. H vis vi ønsker dem o
k ra tisk e  re ttighe te r, m å vi godta a t andre  h a r d e t samme. Det er 
ikke så ra r t  a t B ondelaget og S m åbrukarlage t gjør felles fron t og 
a t handelens og kooperasjonens rep resen tan te r er enige. De ligger 
i sam m e interesseom råde. Fagorganisasjonens rep resen tan te r h ev 
der våre  in teresser. H er foregår de t en ta u trek k in g  m ellom  in te -  
essegruppene. Vi skal ikke vente a t de andre  vil gi avkall på r e t 
tig h e te r og priv ileg ier n å r  vi ikke vil g jøre det.

Jeg  tro r  ikke de t er m ulig  å oppnå m ye på  friv illighetens vei. 
H vis det stilles k rav  overfor oss —  om å gi avkall på lønn etc. — 
vil vi ikke det. Den sam m e stilling  s tå r de andre  i. D et er sag t a t 
handelen  ikke h a r overhold t s itt løfte  om p risred u k sjo n er som 
svarer til % poeng, m en de t sies a t vi h a r oppfy lt v år del. H vilken 
del? Hvis det skulle trekkes en analogi, m å tte  vi gi avkall på  noe. 
D et h a r ikke v æ rt spørsm ål om de t i det hele ta tt. Sam m enlikn ings
g runn laget er ikke  til stede. N år vi sn ak k er oss im ellom , bør vi se 
rea listisk  på situasjonen. E llers fø re r vi bare  h v eran d re  bak  lyset.

E r det så ra r t  a t NKL s tå r  på lin je  m ed de p riv a te  k jøpm ennene 
n å r det g je lder avanser og p riser?  D et er ikke spørsm ål om v e l
vilje  e lle r ikke, m en om håndfaste  rea lite te r. Ingen k an  drive  u ten  
balanse i regnskapet. D et er rea lite ten  n å r  m an d rø fte r avanse
forhøyelser. Jeg  synes ikke N K L’s holdning er det m inste  over
raskende. Og vi skal huske på: d e t e r ikke bare  k jøpm ennenes in te r 
esser det h er er ta le  om. B ak dem  s tå r  titu sen er lønnstakere  i h an 
del og om setning.

P. Mentsen,  S ek re ta ria te t: Jeg  hadde lyst til å si noe om avanse- 
satsene, m en jeg  kan  slu tte  m eg til det N ilsen sa.
Jeg  vil si litt  om  L anda-fo rbundet. Jeg  tro r  ikke det N ordahl sa, 
kan  oppfattes som en bebreidelse m ot T ranspo rta rbe iderfo rbunde t 
i den nåvæ rende situasjon. Men vi h a r  ikke v æ rt he lt på  lin je  tid 
ligere. I 1954, 1955 og 1956 sa LO a t de forbundene som hadde spe
sielle g rupper bu rde  ansette  egne g ru p p esek re tæ rer og holde lan d s
om fattende konferanser foran  tariffrev isjonene, slik a t gruppene 
fikk  in n try k k  av a t de selv v a r m ed på å legge opp oppgjøret. 
T ransportarbeiderfo rbundets kongress v ar ikke enig i dette . D et
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er ikke sikkert at problem ene v ille  b litt løst etter LO s lin je, m en  
problem ene v ille  b litt m indre.

H anæ s n evn te 50-prosen t-regelen . Etter m in m ening betyr den  
ikke noe. Etter tariffrettslige regler kan to m ann slu tte seg sam m en, 
k reve tariffavta le og erklæ re streik. H anæ s n evn te  at saken var 
sendt T ransportarbeiderforbundet og LO. T illitsm en nene har d isku
tert saken inngående. V i har ik k e v ille t kom m e m ed noen u tta lelse. 
Vi vet h v ilk e rettigh eter v i har. V i har ikke v ille t  provosere fram  
saker og ting eller kom m e m ed u tta lelser som  m otparten kan bruke.

Når det gjelder rutebilarbeiderne, tror jeg  v i kom m er gjennom  
bøygen, m en ikke uten sår. T ransportarbeiderforbundet er nå v illig  
til å satse store beløp. Nå er det ikke nok m ed landsom fattende  
konferanser, nå m å de væ re d istriktsvise.

B jarne  Dahlberg,  N orsk B ak er- og K onditorforbund: Jeg er helt 
en ig  i A lfred  N ilsens belæ ring når d et gjelder kooperasjonen. Når 
NKL krever høyere priser, er det fordi generalom kostn ingene sti
ger. V i m å prøve å ta fatt på problem ene fra den rik tige siden. V i 
opplever u h yggelige  tilstander når det gjelder ukontrollerbar u t
bytting. I Oslo er det nå en rettssak  m ot en bokholder som  har tatt 

m illion  kroner av kassa uten  at noen har m erket det. D et foregår  
en renteplyndring som  er grassat. V i m å b etale det. I Trondheim  
må de nå avv ik le  en kom m unal bakerforreetning, som  de har hatt 
siden 1917. D er kooperasjonen har slått seg ned, er på de om rådene 
hvor det er m inst avanse og de dårligst beta lte  arbeidere. G unvald  
H auge n evn te  at Sjøm annsforbundet fikk  I 7 V2 prosent tillegg  ved  
forrige tariffoppgjør. Jeg  v il si til Hauge: P røv å fø lge sam m e
lin je  i Sekretariatet.

B ernhard  Bern tsen ,  B ergen  (g jest):  Jeg er en ig  i N ordahls u tta 
le lser om  N K L ’s innsats når d et gjelder forh øyelse av prisene. D et  
forundrer m eg ik k e når v i kan op pleve det som  v i gjorde på N K L’s 
siste kongress, der det b le arbeidet for å ta fra kongressen  retten  til 
å v e lge  styre. D et er m ange ting  som  m å reform eres for at NKL  
skal b li en  e ffek tiv  organisasjon.

Jeg  er form ann i kooperasjonen her i byen. En av de v ik tigste  
oppgaver v i har, er å bygge opp en e ffek tiv  kooperasjon. I dag er 
kooperasjonen u telukkende bygd opp på landsbygda.

D et som  fikk  m eg til å ta ordet, var in n legget fra D ahl, T oll-  
tjenestem ennene. Jeg  har sjelden  hørt en så prim itiv  fram stillin g  
av en  sak. H vis alle tillitsm en n en e var lik e  kortsynte, må det stå 
dårlig til m ed kooperasjonen. L egg m erke til det som  N ilsen  og 
D ahlberg sa.

K jernen  i saken er at fagb evegelsen  —  den organisasjonen som  
om fatter de fleste  av landets forbrukere —  har forsøm t å fø lge
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opp den u tv ik lin gen  som  finner sted. L øsenet er at kooperasjonen  
får en effek tiv  om setning. Jo m er effek tiv , jo større an ledning til å 
redusere prisene. D et burde væ re enhver tillitsm ann s p lik t å opp
ly se  m edlem m ene om deres solidariske p lik t som  forbrukere.

S verre  Enger,  N orsk K jem isk  Industriarbeiderforbund: D et irri
terte m eg som  aktiv  kooperatør å høre D ahls innlegg. D et er ikke  
m ange årene siden kooperasjonen i Oslo ik ke hadde 5 øres over
skudd på detaljom setn ingen . O verskuddet hadde v i på engroshan
delen  og produksjonen. Funksjonæ rene skal ha sine lønnstillegg. 
B ruttoavansen  er bare 12 prosent. I sam virk elagen e har v i m åttet  
låne penger og rasjonalisere. I de n ye boligstrøkene i Oslo har vi 
fått bra fortjeneste. D er har v i store butikker uten  konkurranse  
fra private kjøpm enn. Men i det gam le Oslo er det ikke m ulig  å 
tjen e penger. K ooperasjonen er in teressert i lave avansesatser, m en  
v i kan ik ke drive m ed underskudd. H vis D ahl har interesse av  det, 
skal han gjerne få se regnskapene.

Olaf Ingvaldsen ,  B ergen  (g je st):  Så le tt  som  G unvald H auge løser  
problem ene om bord kan ikke T ransportarbeiderforbundet løse pro
b lem et m ed rutebilsjåførene. V i kan ik k e si: Gå i land! H auge var 
ikke sæ rlig  logisk . Først skryter han av d et Sjøm annsforbundet har 
oppnådd, så ber han andre v ise resignasjon.

Når det gjelder ru teb ilsjåf ørene, forelå det a llerede i 1949 ten 
denser til sp littelse. Jeg  tror problem et er større enn det er b litt  
gitt uttrykk for. R uteb ilsjåf ørene har tre arbeidsgivere —  stat, 
kom m uner og private. Prob lem et gjelder derfor ik ke bare T rans
portarbeiderforbundet. V i må også væ re k lar over at det var sy m 
pati for de fo lkene som  var u te i konflik t. Når det b le b ev ilget  
penger t il Landaforbundets konflikt, er vi u te på en gal vei. Det 
var det som  skjedde. B lant de fagorganiserte var det sym pati for 
de streikende. D et m å v i væ re på vakt m ot.

Transportarbeiderforbundets organisasjonsform er kan diskuteres, 
m en det er ikke der kjernen i spørsm ålet ligger. D et er lønningene  
som er det vesen tlige. Om v i løser organisasjonsproblem ene, m en  
ikke klarer å heve lønningene, v il v i væ re kom m et lik e  langt. 
Transportarbeiderforbundet er en sam m enslutn ing av en rekke  
uensartede bransjer. S k u lle  hver gruppe få  sin  egen sekretær, v ille  
v i få 13— 14 sekretærer. H vis v i kunne løse problem ene ved å la  
rutebilarbeiderne få sin egen  avdeling, v ille  jeg  gå så langt. Men 
jeg  tror ik ke det v ille  løse problem ene. D et er bare høyere løn -  
ninger som  kan løse dem.

F lerta lle t av m edlem m ene i L anda-forbundet kom m er fra lan ds
bygda. D e har ikke sam m e tilk n ytn in g  til arbeiderbevegelsen  som
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folk i byene. D et fø rste  vi m å gjøre, e r å skape ordnede lønnsfor
hold. Det er der p roblem et ligger.

Karsten  Torkildsen, S ek re ta ria te t: Jeg  vil si noen ord om a rb e id s
tidsforkortelsen . A rbeidsg iverforen ingen  sendte i fjo r u t s itt b e 
røm te B -sirk u læ re . B edriftene  fu lg te  s irku læ re t, og opparbeidede 
fo rdeler ble øyeblikkelig  opphevet. D et h a r skap t prob lem er og 
vanskeligheter. Selv ikke for sta tsb ed rifte r h a r de t lykkes å finne 
fram  til en løsning. N år A rbeidstilsynet b lir sp u rt om hvordan  lo 
ven skal tolkes, svarer det a t «tilsynet a n ta r  det og a n ta r  det». K an 
det bli annet enn uro?

LO h a r  ta t t  opp spørsm ålene, sæ rlig  de som k n y tte r  seg til spise
tidene. S ek re ta ria te t h a r  v ed ta tt å ta  en evenuell re ttssak  som p rø - 
vesak. E t u tva lg  på tre  høyesterettsdom m ere skal avgjøre tv is te 
spørsm ål. D et er ikke noen annen  vei å gå. Men hele denne striden  
h a r skap t m ye m isnøye. Jeg  skulle ønske a t S tatens A rbeidstilsyn  
hadde v ist m er fas th e t i d e tte  spørsm ålet.

Klaus K jelsrud, S ek re ta ria te t: N ordahl s tilte  et k o n k re t spørsm ål 
som han  g jerne  ville høre forsam lingens reaksjon  på. D et v ar spørs
m åle t om LO bør d e lta  i et u tva lg  som skal d rø fte  endringer i 
indeksberegningen. D et spørsm ålet m å S ek re ta ria te t ta  stilling  til. 
D et ville væ re  n y ttig  om rep resen tan tsk ap e t ga S ek re ta ria te t en 
pekepinn  om hvordan  oppfatn ingene er. Vi hørte  hvo rdan  n æ rin g s
organisasjonene stilte  seg til tan k en  om e t fas t sam arbeidsutvalg . 
L ikevel h a r  LO ’s rep resen tan te r s tilt seg positiv t til fo rslaget om å 
d rø fte  indeksen. Jeg  er enig i det.

D et h a r  v æ rt a tsk illig  d iskusjon om indeksen opp gjennom  årene. 
D et h a r  v æ rt hevdet a t indeksen ikke gir et r ik tig  bilde av p ris 
u tv ik lingen . Jeg  tro r  a t n å r  spørsm ålet b lir  d rø fte t og u trede t, vil 
de t vise seg a t indeksen er m er pålite lig  enn folk  er tilbøyelig  til 
å regne med.

T il G unvald  H auge vil jeg  bare  si dette : Hvis landarbe iderne  i 
f jo r hadde få tt  lønnstillegg som sv arer til 11 p rosen t —  slik  Sjø
m annsfo rbundet fikk  det —  ville vi også m ed god sam vittighet si 
til landarbe iderne  a t nå  fikk  de ta  det m ed ro. Men n å r vi bare  
fikk  3 V2 prosent, h a r jeg  l i t t  vanskelig  for å aksep tere  en slik  lin je.

A rth u r  J. Olsen, V estfold faglige Sam organisasjon: L an d a-fo r- 
bundet h a r p laget oss en del i V estfold, m en vi h a r  også p laget 
L anda-fo rbundet. N år vi fø rst kom  i gang m ed en m otaksjon, gikk 
de t ikke verst. Vi h a r  nå  få tt s tab ilise rt forholdene.

D et er sjelden noen lønnsm ottakerg rupper h a r få tt g jo rt oppm erk
som på a t den e r så dårlig  be talt. Men ru teb ilsjå fø rene  tje n e r bedre  
enn m ange andre, for eksem pel herm etikkarbeiderne .
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N år S ek re ta ria te t v ed ta r saker av stor betydning, få r  vi g jerne 
v ite  det gjennom  e t k o rt av isre fe ra t e lle r sirku læ re . Jeg  ten k e r 
b lan t annet på v ed tak e t om indeksbestem m elsene i jan u a r. Om 
dette  ble det fø rt m ye ag itasjon  i fagforeningene fra  e lem enter vi 
k jen n er godt, og re su lta te t ble m ange p ro tester. H va er årsaken  til 
a t de få r m edlem m ene m ed? Forbundene og hovedorganisasjonen 
h a r  e t s to rt ansvar n å r de t g jelder opplysning b lan t tillitsm ennene 
og m edlem m ene. S tore ved tak  m å også følges av  stor opplysnings
virksom het. D et er abso lu tt nødvendig  om m edlem m ene skal forstå 
vedtakene.

Marius Trana, S ek re ta ria te t: Jeg  tro r  ikke det e r rik tig  de t Hauge 
sier om a t organisasjonsproblem ene kan  løses hvis vi b are  sier: Gå 
i land! Det er b litt en belastn ing  for oss de tte  a t enkelte  g rupper 
b ry te r u t. Vi m å konsta te re  fak ta  og prøve å h ind re  fo rtsa tt u tg lid 
ning. Jeg  er enig i d e t Ingvaldsen sa om  sjåførene. Det er rik tig  
nok så a t de ligger høyere en n  and re  lav tlønnsgrupper, m en m an 
m å også ta  i b e trak tn in g  arbeidets art.

LO bør ta  et in itia tiv  n å r  d e t g jelder å få  k a lt sam m en alle fo r
bund som o rgan iserer sjåfører. Vi bør prøve å u ta rbe ide  re tn in g s
lin je r for bedre lønns- og arbeidsv ilkår. E t s lik t in itia tiv  kan  k an 
skje dem m e opp for u tb ry te rtendensene. O m kring  600 m ann h ar 
b ru tt  u t av T ranspo rtarbeiderfo rbundet. D et e r 600 for mye. Vi må 
ta  de tte  som et alvorlig  problem  og prøve å legge opp noe som kan  
redde oss u t av  situasjonen.

A l f  Olsen, LO ’s d istrik tsk o n to r i Trom s: Jeg  vil und erstrek e  de t 
sam m e som T rana  sa. K jøniksen sa a t d e tte  m ed L anda-fo rb u n d et 
h a r  s tab ilisert seg. Det tro r  jeg  ikke på. Jeg  synes T ran sp o rta rb e id er
fo rbundet h a r  hand le t noe langsom t her. L an d a-fo rb u n d et h a r nå 
en ag ita to r i N ord-N orge. H ans agitasjon h a r fa lt i god jord . H an 
sier a t n å r  L an d a-fo rb u n d et h a r få tt sam let ru teb ilarbeiderne , vil de 
kom m e inn i LO ved sin egen tyngde. Hvis folkene v ar opplyste, 
ville slik  agitasjon ikke gå. Vi m å d rive  e t  k ra ftig  m otag itasjons- 
arbeid . Vi m å gi fak tiske opplysninger. D et m å også kom m e i stand 
et sam arbeid  m ellom  de forbundene som h a r  ru teb ilarbeidere . K om 
m uneforbundets sjåfø rer tjen e r 1800 k roner m er enn T ran sp o rta r
beiderforbundets. S like ting  er vanskelig  for folkene å forstå.

Jeg  synes H auge sk rø t lite  grann. Skipste legrafistene er en  stø rre  
gruppe enn han  ga u ttry k k  for. Jeg  h a r  ta lt  m ed te leg rafis te r som 
fo rte lle r a t det b lir d reve t en  stor agitasjon b lan t dem  om å danne 
en  egen organisasjon. Jeg  tro r  H auge bør se på problem ene. Det er 
for sen t å snyte  seg n å r nesen er borte.

Jens Dahl,  N orsk T o lltjenestem annsforbund: Jeg  h a r få tt nokså 
m ange svar på d e t jeg  sa. Jeg  vil g jøre oppm erksom  på a t jeg  er også
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m edlem  av kooperasjonen. Jeg  er enig i m ye av det A lfred  N ilsen 
sa, m en jeg  vil tilføye a t vi h a r g itt avkall på en god del av det v i 
h a r  k rav  på n å r det g jelder kom pensasjon for prisstigningen. In n 
legget m itt gikk u t på a t LO bør se på spørsm ålet om koopera
sjonen. Vi skal ikke glem m e a t kooperasjonen e r  kom m et til verden 
fordi de p riva te  handelsfolkene tok  for høye avansesatser.

Per Haraldsson, A rbe iderpartie ts  P resseforbund; A v u tta le lse r 
som er fa lt her, få r en in n try k k  av a t avanseforhøyelser er nødven
dig for a t handelen  skal holde hodet over vannet. Vi h a r  ikke få tt 
den rasjonalisering  av varehandelen  som det er b litt snakket om 
i m ange år. N ordahl sa a t vi lever i de store enheters tid. Jeg  h a r  
ikke in n try k k  av det n å r det gjelder varehandelen .

H ovedm otivet for oss alle er økt fortjeneste  og økt levestandard . 
Men det er ikke alle v irksom heter som h ar økt fortjeneste  som 
form ål. K ooperasjonen ville s tå tt s te rk t i folks bevissthet hvis den 
u ten  reservasjoner hadde e rk læ rt seg villig  til å ta  den p risred u k 
sjon det v ar spørsm ål om. Den valte  en snever lin je  og so lidariserte  
seg med det p riv a te  næ ringsliv . Det v ar en skuffelse.

Det er b litt sagt a t LO ikke h ar g itt avkall på noe. Men indeks
oppgjøret i fjo r ga på lang t n æ r fu ll kom pensasjon. N år subsidiene 
først skulle økes igjen, hadde det v æ rt bedre å holde subsidiene på 
sam m e nivå i hele fjor. Da ville vi unn g å tt endel prob lem er som vi 
nå ble s tilt overfor.

Einar Strand,  N orsk N æ rings- og N ydelsesm iddelarbeiderforbund: 
Det h a r ikke v æ rt n evn t noe h er om bedriftspensjoneringen . Innen  
neste år skal det væ re  k la r en innstilling  fra  fo rhandlingene m ellom  
LO og NAF. R epresen tan tskapets m edlem m er vil g jerne v ite  h v o r
d an  det h a r gå tt m ed forhandlingene. Jeg  h ar tid ligere  hevdet at 
pensjonsordningene bør adm inistreres av fagforbundene. Det gar 
jeg  frem deles inn for. Hvis de tte  er lansert, v il jeg g jerne hø re  
hvilke a rgum en ter m o tparten  h a r b ruk t.

N år det g jelder u tva lg e t som skal se på indeksen, synes jeg vi 
bør se på spørsm ålet om å sam m enholde den m ed p ro duksjonsu t
viklingen. Nå er det ofte stor produksjonsøking u ten  a t reallønnen  
stiger.

Jeg  er glad for a t S ek re ta ria te ts  m edlem m er h ar ta t t  til g jenm æ le 
m ot G unvald  Hauges innlegg. Hvis Hauge ten k e r seg om, bør han 
heller tak k e  representEm tskapet for a t S jøm annsforbundet h ar få tt 
adgang til å opptre  på egen hånd.

B endik  Øyan, N orsk S jøm annsforbund: I S jøm annsforbundet e r  
vi takknem lige for a t vi h a r få tt m ed de fleste gruppene til sjøs. 
T elegrafistene er det såkalte  in te llek tuelle  innslaget. Hvis de skulle 
k la re  å b ry te  ut, v il det ikke væ re  noe galt skjedd. Det er bedre
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å ha dem  u tenfo r enn innenfor hvis de lager b råk . Vi skal ikke 
u nderv u rd ere  te legrafistene  heller. De korresponderer over radioen 
om organisasjonsproblem ene. N år vi tid ligere  h a r kunnet slå ned 
på tendenser til dannelse av gule organisasjoner, er det fordi vi h a r 
v æ rt så heldige a t det er skabbhalser som h a r ta t t  seg av  disse 
organisasjonene. D et g ja ld t s tuerto rgan isasjonen  i Tønsberg. H eller 
ikke han som prøver å danne en  egen telegrafistorganisasjon , e r noe 
godt papir. Telegrafistene kom m er fra  borgerlige h jem  og er b o rg er
lige i sin innstilling  —  som in te llek tuelle  ofte er. Jeg  tro r  ikke det 
vil skade om  endel av dem  forsvinner. Jeg  er ikke optim ist —  iallfall 
ikke så mye som G unvald  Hauge, m en jeg  tro r ikke han  m ente det 
han  sa.

K jøn ik  Kjøniksen,  S ek re ta ria te t: S ituasjonen  for T ran sp o rta rb e i- 
derfo rbundet er alvorlig. Vi skal ikke u n d erv u rd ere  den. Og den e r 
sm ittsom . Det forbauser meg a t rep resen tan te r for andre  forbund 
u tta le r  seg som de gjør. Det er ikke bare  m isnøye m ed T ransport- 
a rbeiderfo rbundet det her d re ier seg om. M isnøyen henger sam m en 
med den politiske innstillingen  hos denne gruppen. De er fiendtlig  
innstilt overfor fagbevegelsen.

Jeg  er enig i a t lønningene bu rde  v æ rt høyere. De burde v æ rt he
vet for lengst. V åre fplk h a r v æ rt fo r lønnsnem nd fem  ganger på 
rad . De h a r ikke få tt den sym pati og stø tte  som L anda-fo lkene  h ar 
få tt fra  B rom m eiand, B erte Rognerud og andre. H adde vi få tt stø rre 
h je lp  fra  fagbevegelsens side, ville situasjonen  v æ rt annerledes. H ar 
de ved d istrik tskon to rene  g jo rt nok?

Det er m ulig a t de t kan  væ re  en viss g runn  til k ritik k  m ot T rans- 
po rta rb e id erfo rb u n d et for det vi gjorde på et tid ligere tidspunk t. Det 
er le tt e tte r  a t vi h a r sett u tv iklingen. Vi vil prøve å trek k e  læ r
dom m er av diskusjonen her. Vi skal ikke spare på pengene n å r det 
g jelder opplysningsarbeid, m en b ru k e  det som m å til.

Konrad Nordahl,  S ek re ta ria te t: G unvald  H auge hold t en svæ r 
ta le  h er —  og så  gikk han. H an h ar ikke få tt høre svarene. Også 
jeg  e r nød t til å si noen ord til ham . D et er rik tig  a t jeg  på 
A rbe iderpartie ts  landsm øte nevn te  a t sjøfolkene ikke h ar få tt den 
forkortelsen  av arbeidstiden  som andre  fikk  fra  1. m ars i år, og jeg 
sa at vi m åtte  h je lpe  dem  i neste  omgang. De h a r få tt en ukes ferie 
i tillegg. Det svarer til % av den arbeidstidsfo rkortelsen  andre  fikk. 
Nå sier G unvald  Hauge a t sjøfolkene allerede h a r 45-tim ersuke. 
D et v a r S jøm annsforbundets folk som spu rte  om ikke de sku lle  få 
ko rte re  arbeidstid . Hvis S jøm annsforbundets ledelse ikke vil ha a r 
beidstidsforkortelse, trek k e r jeg m ine ord tilbake. Men det kan  jo  
tenkes at n år H auge få r ten k t seg om, vil han  snu på flisa.

29



Jeg m ener det v il væ re på sin plass om  det blir holdt en k on fe
ranse m ellom  de forbundene som  organiserer busssjåfører. A rbeids
forholdene er nokså forskjellige. Jeg er en ig i at d et blir holdt en  
slik  konferanse.

F orhandlingene om  bedriftspensjonering har stått endel i stam pe, 
fordi A rbeidsgiverforeningens hovedforhandler, K leppe, har ligget  
på sykehus. Forhandlingene begynner igjen  i neste uke. Jeg tror 
ikke v i skal væ rt altfor optim istiske når det gjelder m ulighetene  
for en ordning som  v i kan godta. K larer v i ikke å få til en aksepta
b e l ordning, må v i reise saken som  politisk  sak ved  n este S tortings
valg .

Ankesak;
A nsienn ite ts forho ld  m e llo m  fu n ksjon æ rer  og arbeidere  ve d  

A / S  K u n s ts i lke fabr ikken ,  Notodden .

Fra S ek re ta r ia te t  forelå  denne innstillingen:
I Sekretariatets m øte 12. m ai 1958 forelå fø lgende sak til b e

handling:
, A nsien n i te tsforh o ld  m el lo m  fu n k s jo n æ rer  og arbe idere  v e d  sam m e bedrif t.

F ra N orsk Forbund for A rbeidsledere og T ekniske F unksjonæ rer fikk  
L andsorganisasjonen 27. januar 1958 en  henvend else  om  en  tv ist som  er 
oppstått m ed N orsk K jem isk  Industriarbeiderforbund angående ansienni- 
tetsforh old en e for arbeidsledere ved  A /S  K un stsilkefabrik ken  på Notodden. 
T visten  var oppstått som  fø lge  av  driftsinnskrenkninger.

I Sekretariatets m øte 17. m ars b le  d et oppnevnt et u tva lg  bestående av  
A lf  A ndersen, M arius Trana og K aare Pehrsen, som  fik k  i oppdrag “ 
rede spørsm ålet om  ev en tu e lle  gen erelle  retn in gslin jer  når det gjelder  
oppsigelse  som  fø lge av  innskrenkn inger og hvordan m an sk u lle  forholde  
seg  m ed hensyn  t il arbeidsledernes ev en tu e lle  tilb akeføring  til  m anuelt
arbeid. , ._ , ,

K om itéen  har hatt flere  m øter og drøftet spørsm ålet og v il anføre.
V ed A /S  K unstsilkefabrikken  på N otodden var der ansatt m ellom  300 

Og 400 arbeidstakere. H vor m ange arbeidsledere har det ikke væ rt m ulig  
å  bringe på det rene. D et b le  im id lertid  ved  årssk iftet foretatt sterk e in n 
skrenk n inger og oppsagt 130 arbeidere. D ette  fik k  selvsagt også fø lge  for 
arbeidslederne, hvor en rek ke m åtte forlate sin  arbeidsledende stilling . 
Bl. a. var det 7 arbeidsledere e ller  avdelin gsled ere tils lu ttet N orsk Forbund  
for A rbeidsledere og T ekniske F unksjonæ rer som  b le  berørt. V ed de for
handlinger som  pågikk på bedriften  i forb indelse  m ed innskrenkn inger og 
overfly ttin ger  har fagforen ingen  ved  bedriften  m åttet bøye seg  for b e 
driftens disposisjoner som  gikk u t på at n evnte  arbeidsledere b le  tilb a k e
ført t il  m anuelt arbeid ved  bedriften . D ette  hadde til  fø lge  at M vn te  
arbeidsledere sk jøv  u t tilsvarende antall van lige  arbeidstakere. D enne  
disposisjon var foranledningen  t il at det b le  ho ld t et m øte m ellom  Norsk  
Forbund for A rbeidsledere og T ekniske F unksjonæ rer og N orsk Industri
arbeiderforbund 23. januar. , . , , , „  * n

N F A T F ’s representanter h evd et at det som  var skjedd på K unstsilketabriic- 
ken  m åtte væ re riktig, da d isse funksjonæ rer burde beholde sin  ansiennitet,
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således at den sam lede tjen estetid  ved  bedriften  m åtte v æ re  det avgjørende.
I m otsetn ing hertil hevdet N orsk K jem isk  Industriarbeiderforbund at de  

arbeidere som  i dette t ilfe lle  var rykket opp fra m anu elle  arbeidere til 
arbeidsledere og som  hadde fått kontrakt m ed bedriften  om  høyere lønn  
og len gre oppsigelsestid , m åtte få sin  ansienn itet beregnet fra det tidspunkt 
da vedkom m ende arbeider var b litt forfrem m et til  arbeidsleder, m ed andre  
ord at det var ansienn iteten  inn en for arbeidsledergruppen som  m åtte væ re  
det avgjørende og at de ik k e  kunne påberope seg  den sam lede ansienn itet 
fra sin  tiltred else  ved  bedriften . Forbundet fant det urik tig  og lite  tilfred s
stillen d e  at en arbeidsleder m ed de fordeler  som  fø lger  m ed en  slik  s t i l
lin g  ved  en  driftsinnskrenkn ing sk u lle  rykke tilb ake t il  sin  tid ligere  stillin g  
og derm ed fortrenge de tim eb eta lte  arbeidere.

D et er ty d e lig  at m an her er inne på et m eget øm tålig  om råde, og  det 
v il v e l b li van sk elig  å kunne trek ke opp gen erelle  retn in gslin jer  som  kan  
gje ld e  i a lle  forhold  og ved  h v ilk en  som  helst bedrift. Så v id t kom itéen  
har brakt i erfaring er det første gang dette spørsm ål har m eld t seg  etterat 
N orsk Forbund for A rbeidsledere og T ekniske F unksjonæ rer b le  opprettet 
i 1951. S e lv e  opprettelsen  av  forbundet og arbeidsledernes opptakelse i 
L andsorganisasjonen m å jo  forutsettes å ha den  bakgrunn at fagb evegelsen  
har a ll in teresse  av  at d isse  er fagorganisert innenfor L andsorganisasjonen. 
D e er derved opptatt i fe llessk ap et og m an kan van sk e lig  stille  dem  i en  
sæ rstillin g  ved  kategorisk  å hevde at de bare skal ha sin  ansienn itet b e 
regnet fra den tid  de har v æ re arbeidsledere.

A nsiennitetsprinsippet har væ rt praktisert på fo rsk je llig  m åte der hvor  
m an har hatt ansienn itetsbestem m elser. V ed ind ustr ielle  bedrifter fu lg te  
m an stort sett før krigen  den lin je  at ved  ev en tu e lle  innskrenkn inger m åtte  
hver en k elt ta sjansen i den avdelin g  m an for ø y eb lik k et befant seg. D ette  
var hovedretn ingslin jene, m en de var ikke a lltid  gjennom førbare. Man 
m åtte også her i m ange t ilfe lle  se  in d iv id u elt på de en k elte  tilfe lle . V ed  
N orges Statsbaner fik k  m an i 1938 fastsatt retn in gslin jer  for beregn ing av  
ansienn iteten  for personalet. D et er i d isse retn in gslin jer  fastslå tt g jen 
nom gående ansienn itet fra vedkom m endes tiltred else  ved  jernbanen  o g  
denne ansienn itet fø lger  vedkom m ende uansett stillin g  ved  bedriften .

M ed den u tv ik lin g  som  er sk jedd etter  krigen  er arbeidslederne i større  
utstrekn ing enn  noen gang før rekruttert fra den en k elte  bedrifts egen  
arbeidsstokk. D en tekn isk e  og driftsm essige u tv ik lin g  og sp esia lisering  har 
tilskyn det en s lik  u tv ik lin g  sam tidig som  bedriftsled erne har fått øynene  
opp for at det ligger en  stim ulans i dette at d yk tige  arbeidere kan se  fram  
t il  avansem ent i bedriften . D en d irek te fordel bedriften  har av arbeidsledere  
som  kjenner bedriften  og bedriftens produksjon har se lv fø lg e lig  også væ rt 
et avgjørende m om ent. F agbevegelsen  har jo  i m ange år se lv  søk t å fram 
skynde en  slik  u tv ik lin g  og ofte  kritisert bedriftene for at de tok  arbeids
led ere utenfra i stedet for å gi sine egne  arbeidere sjansen.

D ette  er også t ilfe lle  ved  K un stsilkefabrik ken  på N otodden. D et er opp
ly st t il  kom itéen  at fagforen ingen  ved  bedriften  har stim ulert arbeiderne  
til å dyk tiggjøre seg  for derm ed å kunne overta led en de stillinger, og den  
har også påvirket bedriften  t il  å fø lge  en  slik  lin je. D ette  er da også skjedd  
1 stor utstrekning.

K om itéen har drøftet inngående d isse forhold  og de problem er som  kan  
oppstå ved  liknende innskrenkninger. D en er av  den oppfatning at det 
nok kan b li vanskelig , for ik k e  å si um ulig, å trek ke opp b estem te ret
n in gslin jer  som  kan brukes i a lle  tilfe lle . K om itéen  m å im id lertid  si seg  
en ig  i at når fagb evegelsen  har akseptert arbeidslederne som  m edlem m er
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“"K om itéen m ener derfor at det bør søkes fastlagt bestem te h o v ed red er
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rssu  t  "oixsrs- /'lé̂

m Th er' k la r  o v er  a t en  s l ik  h o v e d r e g e l  o g så  m å tte  få  v ir k n in g  fo r  d e  
a r b e id s le d e r e  so m  ik k e  stå r  t i ls lu t te t  L a n d so rg a n isa sjo n en . K o m ite e n  m ^  
n er  a t  d e t  fo r  t id e n  v i l le  v æ r e  u m u lig  å  p r a k tise r e  a t a r b e id s le d e r e  so  
stå r  u te n fo r  LO v e d  e v e n tu e lle  in n sk r e n k n in g e r  s k u lle  fo r s k y v e  m a n u e l l  
a rb e id ere  m ed  la n g  a n s ie n n ite t . B a r e  a v  d en  g ru n n  er  d e t  b e te n k e lig  å 
t r e k k e  opp  g e n e r e lle  r e tn in g s lin je r  so m  lå se s  fa s t  o g  sk a l fø lg e s  i h v e  
e n k e h  t i lf e l le  K o m ité e n  er  d erfo r  k o m m e t fra m  t i l  a t m a n  h o v e d -
S s ^ i p  b ør fø lg e  d en  l in je  so m  er  a n fø r t foran , a t a rb e id s e d ere  so m  
er  t i ls lu t te t  L a n d so r g a n isa sjo n e n  får  b e r e g n e t  a n s ie n n ite t  og så  fo r  d en  t id

^'^K^omit^en^vinnl^ter^ikke å p eke på et konkret tilfe lle  som  den har fått 
kjennskap t il ved  henvend else  til N orsk Forbund for A rbeidsledere og 
T ekniske F unksjonæ rer. D et oppsto en  tv istesak  m ellom  d ette  torbund og 
N orsk Transportarbeiderforbund av lik nend e karakter som  ved  K unstsilke- 
fahrikken på Notodden. D enne tv ist  oppsto i K ristiansund.

V edkom m ende person hadde sam m enhengende m edlem skap i Transport- 
arbeiderforbundet fra 1932. Han rykket \   ̂ .°PP
da inn i N FATF. Våren 1957 b le  han im id lertid  tilbakeført til oin gam le  
stilh n g  på grunn av  en  om legging i bedriften . F agforen ingen  pa stedet 
inn tok  det standpunkt at vedkom m ende form ann m åtte stille s  sist p 
ansienn itetslisten , og m åtte derm ed slu tte  først når i™ ®hrenkni g 
gjennom ført. V ed hen ven d else  t il  T ransportarbeiderforbundet fik k  im id  
lertid  N FA T F m edhold i s itt standpunkt at n evn te  form anns ansienn it t 
sk u lle  beregnes fra den tid  han b le  tilsa tt i firm aet. H an b le  således t i l 
bakeført t il  T ransportarbeiderforbundet. Vinved-

K om itéen er kom m et t il  det resu ltat at m an bør søke å fø lge  hoved  
prinsippet i e tterfø lgend e konklusjon, dog således at d e t kan frav ik es hvor
forholdene m åtte t ils i det:

1 A rbeidsledere som  er rykket opp fra m anuelt arbeid t i l  arbeidsledende  
stillin g  bør få  sin  ansienn itet beregnet fra ansettelsen  i bedriften .

2 V ed ev en tu e ll innskrenkn ing bør derfor arbeidslederne ikke a v sk jæ ^ s  
adgangen t il å gå tilb ake t il  m anuelt arbeid når deres ansienn itet sam

3. A rb lid s\ed ern e  Ican dog ikke k reve å gå tilb ake t i l  stilh n g  de
forlot før forfrem m elsen  e ller  t i l  bestem te stillin ger  i bedriften .

Oslo, den 25. april 1958.

A lf  A ndersen . M arius Trana. K aare  Pehrscn.»

S ek re ta ria te t s lu tte t seg m ot én stem m e (K arsten  Torkildsen) til 
kom itéens innstilling.
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K arsten  Torkildsen sa tte  fram  følgende forslag:
«Form enn m å ta konsekvensen  av innskrenkn inger ved  bedriften  inn en

for sin  gruppe.»

N orsk K jem isk In d u stria rb e id erfo rb u n d  h a r i sk riv  av 30. jun i 
1958 og 1. desem ber 1958 anket saka inn  for rep resen tan tsk ap e t til 
avgjørelse.

Karsten  TorkildseUj S ek re ta ria te t: Denne saken h a r stor p rin s i
p iell betydning. Jeg  skal holde m eg til den prinsip ielle  siden og 
til det eksem plet vi h a r i de tte  tilfe lle : K unstsilkefab rikken  på N ot
odden hadde vanskeligheter med avsetningen. Den m åtte  si opp 130 
av  400 arbeidere. Det ram m et også endel funksjonæ rer, derav  7 
form enn. De v a r tid ligere  b litt re k ru tte r t  fra  arbeidernes rekker. 
De påberop te  seg sam m enhengende ansiennitet. En arbe ider m ed 8 
års ansienn ite t m åtte  således vike for en  fo rm ann  som hadde 5 år 
som arbe ider og 5 å r som form ann. M ange av  a rbeiderne  hadde gått 
inn  i det gule fo rbundet da  de ble arbeidsledere. E r det m ulig å 
h an d te re  dette  slik a t vi kan  følge en lin je  for de arbeidsledere  som 
s tå r i LO og en annen lin je  for dem  som s tå r  i det gule fo rbundet?  
K an det væ re  m ulig fo r LO å godta a t en  form ann  sier t il  a rbeide
ren : Du m å gå, jeg  skal overta  jobben din. Jeg  tro r  arbeiderne  vil 
svare: H ar du ta t t  jobben som form ann, m å du ta  følgen av  in n 
sk renkn inger for din gruppe. En som er b li t t  arbeidsleder, få r væ re 
arbeidsleder.

Jeg  ta r  opp det forslaget som er n evn t i  innstillingen  fra  S ek re
ta ria te t.

A l f  Andersen,  S ek re ta ria te t: Jeg  er enig m ed K arsten  Torkildsen 
i a t d e tte  er øm tålelige spørsm ål og vanskelige spørsm ål å løse. 
A nsiennitetsproblem ene e r vanskelige nok i seg selv. Før krigen  
ble ansiennite ten  regne t avdelingsvis. Spørsm ålet nå er: Skal a r 
beidslederne som gruppe settes u t av  b ilde t n å r  det g je lder ansien- 
n itetsforholdene?

Til å begynne m ed hadde jeg sam m e oppfatn ing  som K arsten  
Torkildsen. S ek re ta ria te t sa tte  ned en trem annskom ité , som an a ly 
serte hele problem kom plekset. K om itéen fikk  m andat til å trek k e  
opp generelle re tn ingslin jer. D et h a r ikke kom itéen k u n n e t gjøre. 
Vi h a r bare  avg itt innstilling  om det ak tuelle  tilfe lle t på K unstsilke
fabrikken .

To ting  h a r v æ rt avgjørende fo r kom itéen: A rbeidslederne er 
in nkorpo rert i fellesskapet. De h a r s itt eget fo rbund  i LO. Vi e r nødt 
ti l  å ta  konsekvensen av det. Ved denne b ed riften  ble arbeidslederne 
re k ru tte r t  b lan t de m anuelle arbeidstakerne, og fagforeningen på
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stedet h a r an im ert b ed riften  til å følge denne lin jen . Vi m å ta  konse
kvensen  av disse to tingene. H vordan  v i skal forholde oss n å r de t 
g jelder arbeidsledere  som s tå r u ten fo r LO få r vi se på n å r p rob le
m et m elder seg. H er g jelder d e t en tv is t m ellom  to forbund  i LO.

F ritz H annestad, N orsk F orbund  fo r A rbeidsledere  og Tekniske 
F unksjo n æ rer: Jeg  h a r tid ligere  s lu tte t meg til kom iteens innstilling  
og skal nøye meg m ed å sl noen få ord.

Vi h a r  h ittil e tte r  k rigen  h a tt  fu ll sysselsetting. Spørsm ålet om 
ansiennite tsberegning  ved innsk renkn inger h a r  ikke foreligget. V ar 
organisasjon tok  i m id lertid  a llerede i 1952 spørsm ålet opp. Vi tra k k  
opp v å r linje. D et er s to rt se tt den sam m e som innstillingen  fra  
S ek re ta ria te t bygger på. D et er den sam lede ansienn ite t som m a 
væ re  u tslagsgivende. Vi h a r  tid ligere  bare  h a tt  e t s lik t tilfelle . Det 
g ja ld t en tv is t m ellom  v å rt fo rbund  og T ranspo rtarbeiderfo rbundet. 
Den gangen e rk læ rte  T ranspo rta rb e id erfo rb u n d et seg enig i a t det 
e r den  sam lede ansienn ite t som m å væ re  avgjørende.

Hvis v i skulle følge den lin jen  som K jem isk  hevder, ville vi opp 
leve m ange m erkelige ting. En arbe ider som ry k k e r opp sorn arbeids
leder e tte r  20 å r som arbeider, e r  a rbeidsleder i to  år og går tilbake  
som arbeider, vil da ikke ha  noen ansienn ite t i de t hele ta tt . ^

Vi k an  ikke gjøre ved tak  som v irk e r d iskrim inerende. Vi m a gi 
de nye g ruppene de sam m e re ttig h e te r som a n d p  har. D et kunne 
for øvrig sies m ye om denne saken, m en innstillingen  er så god at
jeg  s lu tte r  m eg til den. ,

M athias H eggestad, N orsk L okom otivm annsforbund: N ar fago r
ganisasjonen an im erer arbeiderne  til å u tdanne  seg som arbeids
ledere, k an  jeg  ikke fo rstå  den innstillingen  K arsten  Torkildsen gir 
u ttry k k  for. En m ann som h a r a rbeidet 15— 20 år^ved  en bed rift 
og d y k tigg jo rt seg til form ann, ville da bli nød t til å gå på  gata  til 
fordel for en m ann som nettopp  h a r  begynt. Vi v ille  kom m e opp i 
h årre isende forhold  hvis K arsten  T orkildsens lin je  ble fulgt.

Votering:
Ved a lte rn a tiv  vo tering  m ellom  S ek re ta ria te ts  innstilling  og K a r

sten  T orkildsens forslag  ble innstillingen  v e d ta tt m ot 12 stem m er.

D et faglige ungdom sarbeid .
Thorle if A ndresen , S ek re ta ria te t: H ar vi innen  den politiske og 

faglige bevegelsen e t ungdom sproblem ? Jeg  tro r  vi h u rtig  k an  bli 
enige om a t spørsm ålet m å besvares m ed ja. H va skal vi gjøre for 
å  m øte problem et? Vi kan  ikke h er sk ille m ellom  den faglige og 
politiske arbeiderbevegelsen.
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P rob lem et ble fø rste  gang re ist for S ek re ta ria te t i form  av en 
henvendelse fra  A rbeidernes U ngdom sfylking som ba om  bevilgning 
til en vervekam pan je  b lan t ungdom m en. Hvis ikke vi ta r  hånd  om 
ungdom m en, vil den faglige og politiske bevegelsen om 10— 15 år ha 
tillitsm enn  som ikke h a r  det nødvendige skoleringsgrunnlag. Slik 
så vi problem et. Da vi fikk  henvendelsen  fra  AUF, spu rte  vi: Hva 
skal dere  b ru k e  pengene til?

AUF hadde 20 119 betalende m edlem m er i 1946 og 6000 betalende 
m edlem m er i 1958. D et v iser hvor alvorlig  p roblem et er. Vi h a r be
h an d le t spørsm ålet i sam arbeid  m ed AUF og A rbeidernes O pplys
ningsforbund. E t u tvalg  h a r  i fem  p u n k te r tru k k e t opp re tn in g slin je r 
for hvordan  ungdom sarbeidet bø r drives. U tvalget består av  re p re 
sen tan te r for LO, AUF og AOF. P å  det sen tra le  p lan  kan  ikke u n g 
dom sutvalget u tfø re  m irak ler, m en i nøye sam arbeid  m ed fo rb u n 
dene k an  vi legge opp arbeidet og skaffe de nødvendige m idler.

A U F’s avis. F r it t  Slag, e r  inne i en a k u tt krise. Den ho ld t på å 
gå inn. D et ville ikke v æ re  ønskelig  m id t oppe i de t arbeidet vi skal 
drive. Vi h a r  ikke k la r t å løse spørsm ålet om en ungdom savis. Saken 
h a r v æ rt d rø fte t i S ek re ta ria te t, som  stilte  50 000 k roner til disposi
sjon. AUF h a r lag t opp en  økonom isk p lan  for tre  år. Den fo ru tse tte r 
tilskudd  fra  LO på 50 000 k ro n er h v e rt å r og dessuten tilskudd  fra  
forbundene. Hvis vi ikke i løpet av  en treårsperiode  k la re r  å m estre  
problem et, m å vi si a t vi ikke k la re r  å løse ungdom sproblem et, fordi 
ungdom m en nå  er annerledes enn før.

Vi innk a lte  forbundene til et møte. D et g ja ld t ikke bare  pengene, 
m en også det nødvendige adm in istra tive  sam arbeid. D et m øtte re p re 
sen tan te r fo r 13 av LO ’s 45 forbund. M en vi ga ikke opp. Vi sendte 
et ru n d sk riv  til fo rbundene og ba om a t vi m å tte  få  20 e ller 25 
m in u tte r på landssty rem øte e ller landsm øtet til å legge problem ene 
fram . Vi h a r  få tt  positive svar fra  9 forbund. L ykkelig  de fo rb u n 
dene som ikke h a r ungdom sproblem er! D et er bare  det a t jeg  tro r 
ikke noe på  det. E nkelte  forbund  g jør et godt ungdom sarbeid. Jeg  
vet om a t J e rn  og M etall og H andel og K ontor d riv e r  e t planm essig 
arbeid  b lan t ungdom m en for å u td an n e  tillitsm enn.

N år vi ikke h a r  nådd  fram  på de t øverste p lan , m å de t v æ re  fordi 
den nødvendige in teresse  ikke e r til stede. Je g  er ikke så b låøyd a t 
jeg  tro r  a t de t jeg  selv ste lle r m ed er det vik tigste. M en jeg  over
d riv er ikke n å r  jeg  sier a t det er en viss fa re  til stede hvis vi ikke 
ta r  fa tt.

Vi h a r  lag t opp konferanser lo k a lt og h a r  v æ rt u te  på p rak tisk  
ta lt  alle  sto re  sen tra . Og n å r v i h a r  kom m et u t, h a r  vi oppdaget a t 
det e r s te rk  in teresse  til stede. Vi h a r  h a tt  m ye glede av  disse konfe
ransene. Vi h a r  m erke t en s te rk  v ilje  til å ta  fa tt. Vi h a r  sagt a t de
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m å ven te  litt. Vi kom m er tilbake  til høsten n å r vi h a r få tt p lan lag t 
v in terens arbeid.

Vi h a r ten k t å b ru k e  endel av m idlene til en som m erleir. Vi har 
sendt u t innbydelser. Vi håper fagforeningene i s te rk  grad vil m ed
virke  til å la  ungdom m en kom m e inn til ungdom sleiren. Vi vil også 
gå i gang m ed endel lynkurs.

D ette  er opplegget. Hvis ikke forbundene h je lper til økonomisk, 
vil de tte  ungdom sutvalget få sam m e sk jebne som u tva lg e t av 1948. 
Vi kan ikke stoppe m ed å velge lokale ungdom sutvalg. Vi m å også 
gi dem  de nødvendige in strum en ter. Jeg  håper a t rep resen tan tene  
for d is trik ten e  vil h je lpe  oss n å r vi kom m er igjen til høsten.

Ordskiftet.
Tor Aspengren,  S ek re ta ria te t; Vi i J e rn  og M etall ba  om å få 

denne saken opp i rep resen tan tskape t, fo rd i vi hadde h ø rt a t u n g 
dom sutvalget ikke h a r m øtt den forståelse det h a r k rav  på. Vi er 
glade for a t det faglige ungdom sutvalget ble nedsatt. M en det har 
få tt en noe skuffende tils lu tn ing . D et er gledelig a t  u tva lg e t likevel 
h a r lag t opp en rekke  arrangem enter. U ngdom sleiren bør bli e t å rlig  
arrangem ent, og forbundenes tillitsm enn  bør ta  tu ren  til U tøya og 
søke ko n tak t m ed sine m edlem m er b lan t ungdom m en der.

D et e r selvsagt v ik tig  dette  m ed en ungdom savis. U ngdom spro
blem ene vokser å r for år. I 1961 kom m er de største  ku llene  av  15- 
å rin g er inn  i arbeidslivet. Vi m å søke k o n tak t m ed ungdom m ene før 
de  kom m er til arbeidsplassene. Hvis vi ta r  k o n tak t m ed dem  i skole
dagene, vil de t b li le tte re  siden. I 1954— 55 v a r det vel 5000 søkere 
til y rkesskolene og 3200 b le  opptatt. I 1958— 59 v ar det 9100 søkere 
og 4700 b le ta t t  opp. Jeg  v il henstille  til fo rbundene å se på  disse 
spørsm ålene.

Olav B ruv ik ,  S ek re ta ria te t: Jeg  vil g je rne  gi kom itéen honnør for 
det opplegget den h a r gjort. Jeg  skulle g jerne  se tt a t den hadde h a tt 
m ulighet for å trenge  dypere  ned  i problem ene.

D et e r ikke så lenge siden arbeiderbevegelsens folk v a r u testeng t 
f ra  vesentlige sam funnsgoder. Vi hadde en h æ r av folk som kunne 
gi oss re k ru tte r in g  i arbeiderbevegelsens g jennom bruddsår. D et er 
ikke ungdom m en som h a r end re t seg, m en sam funnsforholdene. 
U ngdom m en h a r i dag store  m uligheter, en posisjon som gjør a t den 
ikke fø ler den  sam m e n æ re  tilkn y tn in g  til arbeiderbevegelsen  som 
ungdom m en i g jennom bruddsårene.

R ek ru tte rin g en  kan  ikke løses g jennom  k o rte re  k u rs  og som m er
le irer. D et vi tren g e r er å søke k o n tak t m ed ungdom m en i fag 
bevegelsen.
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I alle industrisam funn  k ry m p er enkelte  in d u strie r sam m en, m ens 
andre  ekspanderer. De industriene som k ry m p er sam m en, få r  et a l- 
derdom sproblem . De ekspanderende in d u strie r få r et ungdom spro
blem . U tvalget vil g jøre en god g jern ing  hvis de t vil analysere  hele 
dette  problem et.

Avslutning.
Konrad Nordahl: D agsordenen er nå ferd igbehandlet.
Vi h a r  e t p a r kam era te r som vi m å ta  avskjed  m ed i dag. D et er 

Tor jus G raver, som m øter på dette  rep resen tan tsk ap e t for siste gang. 
H an h a r  v æ rt an sa tt i LO i m ange år. D et v ar n æ rm est trag iske  
hendelser som gjorde a t han  ble an sa tt i LO. I begynnelsen av 30- 
å rene — i den store  depresjonsperioden — hadde vi endel k jedelige 
tilfe lle  av store underslag. I LO m åtte  vi ta  opp spørsm ålet om re v i
sjonsordningen v a r tilfredsstillende. Vi kom  sn a rt til a t det v a r den 
ikke. R evisjonen besto av  b ra  folk, m en i m ange tilfe lle  hadde de 
ikke de nødvendige fo ru tse tn inger for å rev idere  store regnskaper. 
Vi beslu tte t å g jennom føre en ny  rev isjonsordning  for LO og de t i l 
slu ttede  forbund. D et fø rste  vi m åtte  g jøre v ar å tilse tte  en rev isjons- 
sjef som skulle u ta rb e id e  nødvendige p laner. Den som ble ansatt, 
v a r T orjus G raver, som da v a r rev isjonssjef på R jukan. S iden h ar 
han  v æ rt i LO’s tjeneste . H an fikk  som oppgave å bygge opp en 
betryggende rev isjonsordning  fo r norsk  fagbevegelse. D et h a r han 
gjort. D et e r en god revisjon vi h a r  i fagbevegelsen, k ansk je  litt 
dyr, m en effektiv . Siden begynnelsen  av  1930-årene h a r vi ikke h a tt 
noen store underslag . En god rev isjon  oppdager underslag  på et 
tid lig  tid sp u n k t og h in d re r a t de u tv ik le r seg ti l  store d im ensjoner.

G raver h a r h a tt m ange gode m edarbeidere , m en h an  h a r hoved
æ ren  for å ha  bygd rev isjonsappara tet opp. D et er god g runn  til å 
tak k e  ham  for den  innsatsen  han  h a r gjort, slik  a t m edlem m ene h ar 
trygghe t for a t m idlene ikke b lir m isb ruk t av enkelte.

S ek re ta ria te t h a r  bedt m eg si dette. Som en liten  honnør h a r jeg  
den glede å overrekke en sjekk  til G raver. T il tross for a t du  av og 
til h a r  v æ rt nokså rø ff m ot enkelte  forbund, v il også forbundene 
vise deg oppm erksom het. Jeg  vil overrekke en adresse og en kon
volutt fra  LO ’s tils lu tted e  forbund.

Vi h a r  også en annen  m ann som er s lu tte t i LO. H an ble an sa tt 
av S ek re ta ria te t, m en er ve lk jen t av rep resen tan tsk ap e t og kon
gressen. D et er kon to rsjef Jen s Berg. H an er ikke så gam m el a t 
han e r fa lt fo r a ldersgrensen, m en han  h a r  s lu tte t av he lb reds- 
hensyn. H an begynte  i LO i 1945, m en fø r den tid  hadde han  v æ rt 
sek re tæ r i NNN og h a r bak  seg en lang tjeneste  i fagbevegelsen 
som lønnet tillitsm ann  og funksjonæ r.
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D et er ikke en le tt oppgave å væ re  kon to rsjef i LO. K ontorsjefen  
er også personalsjef, og d e t e r ikke a lltid  så enkelt. Jeg  ^  m n 
try k k  av a t Jen s B erg h a r h a tt  m ange u lykkelige stunder i LO, rnen 
optim ism en h a r  a lltid  seiret. H an er den fø rste  kon to rsjef LO h ar 
ha tt. D et e r en oppgave som Jen s B erg h a r løst pa en tilfredssti -
lende m åte. . ,  • t

Vi tak k e r deg, Jens Berg, for godt u tfø rt a rbeid  i LO og 
det gode organisasjonsarbeid  du  h a r ned lag t gjennom  en m enneske
alder, i T rondheim , ved NNN’s kon to r i Oslo og i LO. Også ti l  deg 
h a r jeg  en sjekk  fra  S ek re ta ria te t.

D et e r a lltid  m ed vem od vi ta r  avsk jed  m ed k am era te r. Jeg  vii 
takke dere  begge to. Jeg  h a r  s ikkert hele rep resen tan tsk ap e t m ed 
meg n å r jeg  ønsker d ere  a lt godt i årene som kom m er.

Peder B irkeland,  rev isjonsu tvalget: P å  rev isjonsu tvalgets vegne 
v il jeg  tak k e  G raver. D et å væ re  rev isor er en vanskelig  jobb. 
N ordahl nev n te  l i t t  om det som hend te  for endel å r tilbake. Det 
viser hvor nødvendig  d e t e r å ha  et godt rev isjonsappara t. Ikke  
bare rep resen tan tsk ap e t h a r g runn  til å tak k e  G raver, m en alle
innen organisasjonen. , , , 4. *

Vi som h a r  s itte t sam m en m ed G raver i rev isjonsu tvalget, v e t a t 
han er uredd, a t han  e r faglig  dyktig , m en også a t han  h a r et v a rm t 
m enneskehjerte. D ette r ik e  m ennesket, som v i h a r  læ r t å kjenne, 
se tte r vi sto r p ris  på. F ra  rev isjonsu tvalget v il jeg  tak k e  fo r godt 
kam eratskap  —  og overrekke to bøker, *Norsk Folkekunst» . Med 
disse ordene v il jeg på  rev isjonsu tvalgets vegne få  tak k e  for godt 
kam eratskap .

Tor jus  Gravers  avskjedsord: D et jeg  føler m est i dag er ta k k 
nem lighet. T akknem lighet for a t jeg  i så m ange å r h a r  få tt lov til 
å arbeide i fagorganisasjonen. D et h a r v æ rt m ye å g jøre m ange 
ganger, m en jeg h a r  fryde t m eg h v er m orgen jeg  h a r g å tt ti l  kon 
to ret, selv i de siste årene e tte ra t sykdom  stø tte  til.

Jeg  h a r  i m itt liv  h a tt  fle re  arbeidsp lasser, i p riv a te  firm aer, 1 
e n  kom m une, og jeg k jen n er den forsk je ll d e t ligger 1 a væ re  glad 1 et 
arbeid , i m otsetn ing  til a t a rbeidet bare  er en ting  en gjør for a 
tjen e  penger til å leve. Skal en trives m å det væ re  plass for den 
skapende tran g  som er ned lag t i oss alle, og det er det i fagorga
nisasjonen. Jeg  h a r a ld ri tru ffe t en sto r organisasjon som e r sa
fri for tvang  og b y råk ra ti.

N år jeg  ten k e r tilbake  er det m ange tin g  en kunne h a  g jo rt 
bedre, m en jeg  tro r  jeg  tø r si a t jeg  h a r  g jo rt det så godt som 
jeg kan.
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Jeg  fin n e r de t r ik tig  å re tte  m in fø rste  ta k k  til LO ’s R evisjons- 
u tvalg . U ten den fu lle  fortro lighet, det vennskap  og k am era tskap  
som det a lltid  h a r  h ersk e t innen d e tte  u tvalg , ville  e t e ffek tiv t 
rev isjonsarbeid  ikke v æ rt m ulig. D et er ingen som er så ste rk  
e lle r k lok a t h an  kan  eller bør stå  alene i v ik tige avgjørelser. D et 
å ha rev isjonsu tvalget i ryggen  skaper også den au to rite t en rev i- 
sjonssjef m å ha.

Jeg  fø ler også stor g runn  ti l  å tak k e  LO ’s adm inistrasjon . D et 
h a r  v æ rt e t fo rtro lig  og godt sam arbeid, og jeg  h a r  a lltid  fu lg t 
det p rinsipp  å holde LO ’s form ann  u n d e rre tte t om det som h a r 
fo regått innen  m in sek tor i fagorganisasjonen. Jeg  v il spesielt tak k e  
K onrad  N ordahl. Jeg  h a r få tt  m ange gode råd  av  ham  i vanskelige 
situasjoner. V idere vil jeg  få  lov t i l  å re tte  m in ta k k  ti l  S ek re ta ria te t. 
Sæ rlig  i den første vanskelige tiden  v a r deres h je lp  og stø tte av 
u v urderlig  betydning.

Jeg  vil også fra  denne ta le rs to l tak k e  m ine kolleger i rev isjons- 
staben. Jeg  vil gjøre rep resen tan tsk ap e t oppm erksom  på  a t dere  
h a r  e t s to rt ak tivum  i deres dyk tige rev isorer. I sam m e forbindelse 
v il jeg  ønske Ingem und H augen t i l  lykke m ed stillingen. Jeg  h a r 
a rbeidet sam m en m ed ham  i 14 å r  og jeg  ve t a t dere  h a r  få tt den 
re tte  m ann.

Jeg  h a r nå  beveget m eg i den ind re  sirkel, hvor m in  daglige gang 
h a r v æ rt, m en heldigvis h a r  jeg  også sv æ rt m ange gode venner 
ru n d t om i forbundenes avdelinger og de øvrige organisasjoner. Vi 
h a r  vekslet hugg noen ganger, og dere  kan  ha  fu n n e t m eg sta  og 
selvrådig, m en likevel h a r  v i kom m et u t  av det som k am era te r. 
N år en h a r  h a tt  det sam m e u tgangspunk t, fagorganisasjonens vekst 
og triv se l i ind re  og y tre  s ty rke , så h a r  vi g jerne  til s lu tt fu n n e t 
løsningen.

Takk for godt sam arbeid.
Jeg  m å selvfølgelig også tak k e  for alle gaver og oppm erksom 

h e te r både fra  LO og forbundene. D et v a r uven te t, m en k jæ rk o m - 
m et. Vi e r vel alle slike a t vi se tte r p ris  p å  å bli g jo rt stas av, og 
jeg  er det iallfall. D et tilh ø re r de gode m inner som lyser opp i 
tilvæ re lsen  fo r oss som går over i landstorm en. M otta de tte  som 
en foreløpig takk .

Je g  v il s lu tte  m ed å  ønske he ll og fram gang  for den norske fag 
organisasjon og u tta le  de t ønske a t den  a lltid  m å v æ re  så g jen 
nom ført s terk , frisk  og renslig  som den  er i dag.

Jens Berg: K am erater! Jeg  tak k e r for innbydelsen  ti l  å overvæ re 
rep resen tan tskapsm øtet h e r i B ergen  —  enda jeg  g ikk  av i LO i 
ap ril i år. Jeg  tak k e r også forden  oppm erksom het som i dag  er 
v ist meg.
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M ange h a r sp u rt hvorfo r jeg  h a r s lu tte t i så re la tiv  ung  alder 
som 62 år. Vel, ca. 40 å r som tillitsm ann  (jeg  h a r b e tra k te t meg 
som det selv e tte ra t jeg  kom  til  LO) k an  væ re  nok, sæ rlig  n å r 
k re ften e  sv ik te r og den psykiske påk jenn ing  b lir  for sterk . N år en 
ta r  m ed seg «kontoret» h jem , og få r ingen e lle r dårlig  avkobling 
er det på tide å si stopp.

Så krevende som kon to rsjef stillingen i LO h a r  v æ rt, e r det he ller 
ikke fo rsvarlig  a t en ofte b lir  bo rte  fra  k o n to re t i ko rte re  e ller 
lengre tid  —  jeg  kan  he lle r ikke si som v å r felles venn  Elias V olan 
sa d a  h an  gikk av  66 å r gam m el: «Jeg a k te r  da å leve i 20 å r til.» 
H ertil kom m er a t en av spesielle g ru n n er h a r m iste t arbeidslysten  
og arbeidsv iljen , og da h je lp e r hverk en  nye  kon to rer —  eller høy 
lønn.

En skal fo r øvrig trek k e  seg tilbake  før en b lir  å refo rkalket, den 
fo rkalkn ingen  k an  gi seg m ange utslag , en kan  for eksem pel bli 
stor i sin egen innbilning. D et e r få store i verden, og også i v år 
bevegelse. De fleste store e r b litt de t gjennom  lidelse og savn. D et 
e r få g itt å bli sto re  som A ugust S trindberg , en V an Gogh, en 
G ustav  V igeland —  e lle r for å ta  en av v åre  egne —  en M artin  
T ranm æ l.

Jeg  vet ikke om dere  fo rs tå r hvor jeg  vil hen  m ed disse avsk jeds
ord. Jeg  håper dere fo rs tå r meg.

V æ r ydm yk og tro fast i fagorganisasjonens tjeneste  —  v æ r e t te r 
re tte lig , æ rlig  og vederheftig  — skap tillit for deres egen skyld 
og tillit til organisasjonen. D et er derfo r dere h e te r tillitsm enn.

Jeg  legger ikke sk ju l på  a t jeg  i lik h e t m ed andre  —  ikke h a r 
v æ rt (og e r)  tilfreds m ed den stagnasjon vi h a r h a tt  i fagorga
n isasjonen  n å r  det g je lder m edlem stalle t i de senere år. O rganisa
sjonsappara te t h a r vokst, m en vi h a r  ikke h a tt tilsvarende vekst i 
m edlem stalle t i forbundene. Sørg for a t det skjer.

Rid ikke p rin sipper —  (h e lle r ikke  i o rganisasjonsspørsm ål) og 
bli ikke b y råk ra tisk  slik  a t de d ru k n e r i pap ire r, sk jem aer og 
tv is te r innbyrdes. M en gjør som pionérene gjorde det —  og også 
v i i annen  generasjon  av tillitsm enn  m åtte  g jøre det. Gå u t i «m ar
ken» og få de uorgan iserte  og de som h a r g å tt u t av LO inn igjen.

D ere tren g er m edlem m ene ■— og de uorgan iserte  tren g e r fag 
organisasjonen. En stadig s te rk ere  fagorganisasjon s ty rk e r hele 
arbeiderbevegelsen  og arbeiderklassen.

L ykke til i det v idere  arbeid. T akk  for alle de gode å r vi h a r 
a rbeidet sam m en. T il LO’s adm inistrasjon  og S ek re ta ria te t: T akk 
for sam arbeidet. T akk  for a ll venn lighet og oppm erksom het dere 
h a r  v ist meg.
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Konrad Nordahl: Vi e r n å  ferdige m ed rep resen tan tskapsm øtet 
i B ergen. D et v a r e t eksperim ent å fly tte  u tenom  Oslo. D et h a r 
v æ rt vellykket. Vi h a r  h a tt  godt væ r, og v i h a r få tt  u tn y tte t tiden  
godt. Jeg  tak k e r sam tlige som h a r  m øtt fram . Jeg  e rk læ re r  re p re 
sen tan tskapsm øtet for hevet og h åp er a t alle  få r  en hyggelig  reise 
hjem .

M øtet hevet.

Navneopprop.

Arbeiderpartiets Presseforbund:  P e r  H araldsson, Oslo.
Norsk Forbund for Arbeidsledere og T ekn iske  Funksjonærer:  

F ritz  W. H annestad , Oslo.
Norsk Arbeidsmandsforbund:  W alther K ristiansen , Oslo, B ern 

h a rd  Reines, F inneid  i Salten , G udm und Sevik, N am skogan, H enrik  
Dam li, L økken V erk, Torleif Ø rsal, Sunndalsøra.

Norsk B aker-  og Konditorforbund:  B ja rn e  D ahlberg, Oslo.
N orsk Bekledningsarbeiderforbund:  R udolf E riksen, Oslo, G unnar 

N ilsen, Oslo, K onrad  H jørnevik , B ergen, A slaug Olsen, Oslo.
Norsk Bokb inder-  og Kartonnasjearbeiderforbund:  Jo h an  M. Bøe, 

Oslo.
N orsk Bygningsindustriarbeiderforbund:  E rling  C hristensen, Oslo, 

S igurd  Engen, Trondheim , B jarn e  Berg, S trinda.
Norsk E lek tr iker -  og Kraftstasjonsforbund:  B ja rn e  K lafstad , Oslo, 

E rling  Johansen , Oslo.
N orsk Fengselstjenestemannsforbund:  S verre  O fstad, Oslo.
Norsk Gullsmedarbeiderforbund:  Hugo L indahl, Oslo.
Norges Handels- og K on torfunksjonæ rers  Forbund: Johan  M oks- 

nes, Oslo, P ed er B irkeland , Oslo, S igurd  V atnedal, B ergen, R u th  
Svendsen, P orsgrunn , Ingolf Nilsen, Tromsø.

Norsk Hotell-  og Restaurant-Arbeider-Forbund:  E ivind S trø m 
m en, Oslo, S igurd  Johansen , Oslo.

N orsk Je rn -  og Metallarbeiderforbund:  Elof S trand , G reåker, 
K olb jørn  Larsen, H orten, R agnvald  A ndersen, B ergen, Leiv H ansen, 
K ristiansand  S, A nders Rogstad, Trondheim .

N orsk Jernbaneforbund:  O. V ollum , Oslo, Em il Edvardsen, Oslo, 
K a rl E dvardsen, B ergen, Thv. Johansen , T rondheim , K arsten  H an 
sen, Oslo.

Norsk K jem isk  Industriarbeiderforbund:  Johs. P . Løkke, N ot
odden, A m e  Thorvik , A lv ik  i H ardanger, H åkon B jordal, H øyanger, 
H ara ld  E. Olsen, A gnes p r. S tavern , S verre  Enger, Oslo.

Norsk K jøttindustriarbeiderforbund:  F inn  K vist, Oslo.
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N orsk K om m uneforbund:  S igurd  H alvorsen, Oslo, Iv a r  A ndresen, 
B ryn , K. O. M adsen, B ergen, Leif R innan, Trondheim , John  T or- 
kildsen, S tavanger.

Lensm annsbetjen tenes Landslag: N. R. M ugaas, Oslo.
Norsk L itograf- og K jem igra fforbund:  A rne  Li, Oslo.
Norsk Lokom otivm annsforbund:  M athias H eggestad, Oslo.
Norsk Losforbund:  H ja lm ar B reiland, Bergen.
Norsk M urerforbund:  L orang  K ristiansen , Oslo.
Norsk M usikerforbund:  S igurd  Lønseth, Oslo.
Norsk N æ rings- og Nydelsesmiddelarbeiderforbund:  E inar S trand , 

Oslo, A rne  B arlie , Oslo, S igvard  S jursen , B ergen, H. A ndreassen, 
F red rik stad .

Norsk Papirindustriarbeiderforbund:  O lav B ratlie , Oslo, A rne 
Forsberg, Sarpsborg, A rv id  Nebell, Svelvik, J . Moe L arssen, P o rs
grunn , T horalf K ildahl, Byafossen.

N orsk  Politiforbund:  H. H. B akkane, Oslo.
Postfolkenes Fellesforbund:  Ole K irkbak , Oslo, L eif H auge, Oslo.
Norsk S jøm annsforbund:  Tor Sønsteby, Oslo, B endik Øyan, Oslo, 

G østa A ndersson, Sandefjord , K a rl Oshaug, S tavanger, A sbjørn  
A slaksen, H am m erfest.

Norsk S k in n -  og L æ r  arb eider forbund:  A xel Erichsen, Oslo.
Norsk Skog, og Landarbeiderforbund:  H ans R uud, Oslo, Sv. Sol

bakken, N am dalen, K n u t N akken, Oslo, A rne O vlien, L ierfoss, Alf 
Johansen , F redrikstad .

N orsk  Skotøyarbeiderforbund:  Thorleif H ansen, F red rik stad .
N orsk S tenindustriarbeiderforbund:  W alther Broe, Oslo.
N orsk Støperiarbeiderforbund:  P e r A ndersen, Oslo.
N orsk Tekstilarbeiderforbund:  G u lb rand  B rauer, Oslo, H ja lm ar 

Romslo, Y tre  A rna, A nna Nilsen, Oslo.
Telefo lkenes Fellesforbund:  H ara ld  Fondevik, Oslo, Torm od H a l

vorsen, Oslo.
N orsk  Tjenestemannslag:  Thv. K arlsen, Oslo, Jo h an  K arlsen, 

Trondheim .
Norsk Tobakkarbeiderforbund:  K je ll Jensen , Oslo.
Norsk Tolltjenestemannsforbund:  Jen s  D ahl, Oslo.
Norsk Transportarbeiderforbund:  Salam on H ansen, Bodø, Leif 

B redland , Trondheim , Th. E inarsson, S tavanger, Aug. Crowo, B er
gen, W ilhelm  Olsen, Oslo.

Norsk Treindustriarbeiderforbund:  E rik  E riksen, Oslo, A rne 
F je llanger, B ergen.

Norsk Typografforbund:  R eidar Langås, Oslo.
Norges Urmaker Svenneforbund:  A rne Evensen, L illestrøm .
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Samorganisasjonenes  
og fy lken es  representanter i representantskapet.

A kershus  fy lke :  S igvard  Ask, B æ rum .
A u s t-A g d er  fy lke:  R eidar Senum , A rendal.
Bergen fy lke :  A nsgar K ristiansen , Bergen.
Biiskerud faglige Samorganisasjon:  R agnvald  A ndersen, D ram m en. 
F innm ark fy lke:  E rling  Jensen , H am m erfest.
H edm ark  faglige Samorganisasjon: A rn ljo t Johnstad , H am ar. 
Hordaland fy lke :  Johs. M ehus, Dale i B ruvik .
Møre og Romsdal faglige Samorganisasjon:  A nker Johannessen, 

Å lesund.
Nordland fy lke :  A rv id  N ordtøm m e, Sulitjelm a.
Oppland faglige Samorganisasjon: M artin  H augen, Gjøvik.
Oslo fy lke :  H alfdan W igaard, Oslo.
Rogaland fy lke :  P e r Aase, S tavanger.
Sogn og Fjordane fy lke :  M athias Osland, H øyanger.
T elem ark  faglige Samorganisasjon:  Th. H anæs, Skien.
Troms fy lke :  Leon Johansen , H arstad .
Trøndelag faglige Samorganisasjon: A rth u r G ranlund , T rondheim , 

Odd P e tte rsen , S teink jer.
V es t-A gder  fy lke :  Age B jorvand, K ristiansand  S.
V estfo ld  faglige Samorganisasjon:  A rth u r J . Olsen, Tønsberg. 
Østfold fy lke :  H enry  K arlsen , Sarpsborg.
Fra Sekretariatet:  K onrad  N ordahl, Oslo, P. M entsen, Oslo, H ans 

Hegg, Oslo, A lf A ndersen, Oslo, A. K. Lien, Oslo, A lfred  Nilsen, 
Oslo, M arius T rana, Oslo, K arsten  Torkildsen, Oslo, A rth u r  K a rl
sen, Oslo, Em il Torkildsen, Oslo, E rling  Frogner, Oslo, K laus K je ls- 
rud , Oslo.

Varamenn:  T horleif A ndresen, Oslo (A ndresen er varam an n  for 
de valte  tillitsm en n ), O lav B ruvik , Oslo, K jønik  K jøniksen, Oslo, 
Tor A spengren, Oslo, G unvald  H auge, Oslo.

Fra Revisjonsutvalget:  A lf M ichelsen, Oslo.

(P ed er B irkeland  er oppført under N orges H andels- og K ontor 
og H alfdan  W igaard  u n d er Oslo fy lke.)

Fra distriktskontorene:
L O ’s d istrik tskontor i Nordland: H ans N ordahl Jensen , Bodø. 
L O ’s d istrik tskontor i Troms:  A lf Olsen, Tromsø.
L O ’s d istrik tskontor i F innmark:  A ksel Olsen, K irkenes.
L O ’s distriktskontor, Sørlandet:  Sev. K ristensen, K ristiansand  S. 
L O ’s distriktskontor, Trondheim:  A rth u r G ranlund , T rondheim .
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(R ep resen tan ten  fo r d is trik tsk o n to re t i R ogaland, P e r Aase, og 
rep resen tan ten  for d is trik tsk o n to re t i B ergen, er oppført un d er S am 
organisasjonenes og fy lkenes rep resen tan te r i rep resen tan tsk ap e t.)

Sam arbeidskom itéen: M artin  T ranm æ l, T rygve B ratte li.
F unksjonæ r sam bandet: S verre  Bolstad.
LO ’s kv innenem nd:  B orghild  Bech.
S ta tstjenestem annskarte lle t: Odd H øjdahl.
Landsorganisasjonen: A lfred  Skar, A rne K r. M eedby, Jon  R ik- 

vold, Egil A hlsen, Ingem und H augen, T orjus G raver, P au l Engstad, 
Jen s  Berg.

R eferen t:  Egil Helle.
G jester: B ergen kom m unes ordfører. K n u t T jønneland, O laf In g - 

valdsen. Den faglige sam organisasjon, B ergen, B ern h ard  B erntsen , 
Josef Larsson.




